
مدیر عامل کنترل کیفیت هــوای تهران گفت: یک 
موتورسیکلت فرسوده نسبت به یک موتورسیکلت 
جدید ۱۰ برابر و نســبت به یک خودرو سواری یورو 
۵، ۱۳ برابر آلودگی دارد.  سیدمحمدمهدی میرزایی 
قمی در نشســت چهارمین نمایشگاه موتورسیکلت 
و دوچرخه که در نمایشگاه شــهر آفتاب برگزار شد، 
گفت: برگزاری این نمایشگاه می تواند سد محکمی 
که برای استفاده و ترویج موتورسیکلت برقی وجود 
دارد، شکسته بشــکند. موتورسیکلت های برقی چه 
موتورســیکلت های کاربراتوری به عنــوان مدی از 
حمل و نقل هســتند و نمی توان آن را انکار کرد. بر 
اساس مطالعات انجام شده سهم موتورسیکلت ها در 
جابجایی ها ۱۳ درصد است که قاعدتا با توسعه افزایش 
موتورسیکلت ها این میزان افزایش هم پیدا کرده است. 

وی افزود: این آمارها نشــان می دهد که ما باید حتما 
درخصوص موتورسیکلت ها و این مد از حمل و نقل 
برنامه ریزی مدون و دقیقی داشته باشیم و اگر این کار 

انجام نپذیرد در آینده با مشکلاتی روبرو خواهیم شد.
میرزایی قمی درخصوص دلایل افزایش موتورسیکلت 
در شــهر تهران گفت: از دلایل آن می توان به تفاوت 
قیمت موتورسیکلت ها نسبت به قیمت خودرو اشاره 
کرد. یکی دیگر از دلایل آن سهولت دسترسی و زمان 
رسیدن به مقصد است. این عوامل باعث می شود که 
استفاده از موتورسیکلت در سطح شهر تهران افزایش 
پیدا کند و همانطور که گفته شد باید برای این نوع مد از 

حمل و نقل برنامه ریزی دقیقی را داشته باشیم.
وی با اشــاره به اینکه موتورسیکلت ها یکی از عوامل 
تاثیرگذار بر افزایش آلودگی هوا هســتند، گفت: بر 

اساس مطالعات و سیاهه انتشار سال ۹۶، ۲۱.۳ درصد 
از سهم آلایندگی گازی و ۱۰.۱ درصد ذرات معلق در 
حوزه آلودگی هوا مربوط به موتوسیکلت هاست و سهم 
آلایندگی موتورســیکلت ها با توجه به تعداد آنها در 

آینده بیشتر خواهد شد.
مدیر عامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران با اشاره 
به تردد موتورسیکلت های کاربراتوری و فرسوده در 
شهر تهران تصریح کرد: یک موتورسیکلت فرسوده 
نسبت به یک موتورســیکلت جدید ۱۰ برابر بیشتر 
آلایندگی دارد همچنین یک موتورسیکلت فرسوده 
نسبت به یک خودرو سواری یورو ۵، ۱۳ برابر آلودگی 
دارد. با توجه به این موارد باید اقدامات لازم در جهت 
نوسازی موتورســیکلت های کاربراتوری و فرسوده 

انجام شود.

آلایندگی ۱۰ برابری موتورسیکلت های فرسوده
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وزیر اقتصاد خبر داد:

افزایش پرداخت تسهیلات 
به تولیدکنندگان

تغییر سهمیه سوخت 
منتفی است

آیین نامه واردات خودرو 
ابلاغ می شود

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

ضرورت تکمیل 
زنجیره تولید 

بخــش تولیــد و صنعت 
نیازمند ســرمایه و تامین 
نقدینگی است. باید شرایط 
برای رقابت پذیری بخش 
تولید و صنعت فراهم شود. تامین سرمایه و پرداخت 
تسهیلات می تواند این مهم را رقم بزند. با تحقق 
شرایط تولید قادر خواهد بود با رقبای جهانی روبرو 
شود. صنعت امروز نیازمند حمایت است.  متاسفانه 
بانک ها به دلیل رشــد تورم و کاهش سپرده های 
ســرمایه گذاری و عدم امکان اصلاح ســاختار 
ترازنامه ای، در شــرایط فعلی محیط کسب وکار 
قادر به تامین کامل سرمایه در گردش مورد نیاز 

واحدهای تولیدی...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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معاون علمی و فناوری خبر داد:

افزایش تبادلات تجاری 
با کمک دانش بنیان ها

بانک ها در پرداخت تسهیلات کند عمل می کنند

تسریع  پرداخت تسهیلات به بخش صنعت
صفحه3

صفحه2

رشد  تامین  مالی  از  بورس
۱۳۰  همت   اوراق   دولتی   منتشر   شد

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهــور از افزایش حجم تبــادلات ایران و 
تاجیکستان به ۵۰۰ میلیون دلار خبر داد و گفت: 
این رقم با توجــه به ظرفیت هــای فناورانه و توان 
دانش بنیان ها می تواند حداقل ۱۰ برابر رشد یابد. 
روح الله دهقانی فیروزآبادی در حاشیه بازدید از خانه 
نوآوری و فناوری ایران و در نشست با رستم امامعلی 
رییس مجلس ملی تاجیکستان و شهردار دوشنبه 
با تاکید بر هم ســویی و قرابت های میان دو ملت به 
عنوان تکیه گاه توسعه همکاری های اقتصادی افزود: 
معتقدیم تاجیکستان به دلیل قرابت فرهنگی، ادبی 
و تاریخی یکی از نزدیک ترین کشورها به ایران است 
و همین امر می تواند زمینه ساز توسعه همکاری ها 
و تبادلات اقتصادی بین دو کشور باشد. وی، پیوند 
مستحکم و ناگسستنی مردم ایران و تاجیکستان را 
ظرفیتی ارزشمند برای توسعه همکاری ها دانست 
و ادامــه داد: اولویت اصلی ما »همکاری« اســت و 
صرفاً به دنبال تجارت نیستیم؛ ما می توانیم با ایجاد 
بسترهای مناسب همکاری به ویژه در حوزه علم و 
فناوری که اکنون محل رقابت بسیاری از کشورها 
است، همکاری های خوبی بین ایران و تاجیکستان 
رقم بزنیم. رییس بنیاد ملــی نخبگان به روند رو به 
رشــد حجم صادرات فناورانه ایران طی سال های 
اخیر اشاره کرد و اظهار داشت: ایران در سال ۱۳۹۸ 
توانســت به میزان صــادرات ۶۰۰ میلیون دلاری 
محصولات و خدمات دانش بنیان و فناورانه دست 
پیدا کند که البته با همه گیری ویروس کرونا این عدد 
در سال ۱۳۹۹ به ۳۰۰ میلیون دلار کاهش یافت. 
دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: اما در ســال ۱۴۰۰ 
باردیگر این رقم به ۶۰۰ میلیون دلار رســید. سال 
گذشته ایران توانست صادرات ۸۵۰ میلیون دلاری 

را رقم بزند، از ابتدای سال...

فراخوان تجدید مزایده  عمومی 
شهرداری بندر بوشهر در نظر دارد نسبت به واگذاری زمین جهت بهره برداری به منظور اجرای باشگاه پینت بال 
از طريق برگزاري  فراخوان عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  به افراد حقوقی و حقیقی واجد 
شرايط در قالب قرارداد فروش اقدام نمايد . لذا از کلیه متقاضیان دعوت به عمل می آيد مطابق جدول زمانبندي 
ذيل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir   مراجعه و نسبت به دريافت اسناد و مدارک  اقدام نمائید.

لازم است مزايده  گران در صورت عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت 
در مزايده محقق سازند. 

شماره فراخوانموضوع پروژهردیف
مساحت مورد 

اجاره ) متر مربع ( 
مدت اولیه

قرارداد
مبلغ پایه اجاره بها به 
صورت ماهیانه ) ریال (

مبلغ تضمین شرکت 
در فراخوان ) ریال (

واگذاری زمین جهت۱
۲۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰/ دو سال شمسی۱7۱۵ متر مربع۵۰۰۲۰۰۵7۰۱۰۰۰۰۴7اجرای باشگاه پینت بال

توضیحات: 
1- تاريخ فروش اسناد : کلیه متقاضیان میتوانندحداکثر تا ساعت 15 روز چهارشنبه مورخه 1402/10/20 از طريق  مراجعه به سامانه 

الکترونیکی دولت ) ستاد ( اسناد  فراخوان را دريافت نمايند.
2- مهلت تحويل پاکت ) ارائه اسناد فیزيکی پاکت  الف  الزامی است (  : تا ساعت 15 دو شنبه  مورخه 11/02/ 1402 از طريق بارگذاری 

در سامانه الکترونیک دولت 
3- تاريخ بازگشايي پیشنهادها : راس ساعت  12/دوازده روز سه شنبه مورخ 1402/11/03 

4- مکان بازگشايي : شهرداري مرکزي بوشهرروبروي میدان شهرداري.
5- ساير جزئیات و شرايط در اسناد فراخوان درج شده است. حضور نمايندگان شرکتها با در دست داشتن معرفي نامه کتبي در جلسه 

مزايده آزاد است.
6- ضمناً متن آگهي در شبکه اطلاع رساني شهرداري بوشهر به آدرس:www.Bushehr.ir درج گرديده است.
7-  در صورتیکه برندگان اول و دوم مزايده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

8- شهرداري در رد يا قبول هر يک از پیشنهادها مختار است. 
9- هزينه درج آگهي روزنامه در دو نوبت  به عهده برندگان فراخوان  میباشد.

                                                                                                                                
روابط عمومي  و امور بین الملل شهرداري

نوبت دوم

۲۰۰۲۰۹7۸۴7۰۰۰۱۴۹ شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
تقاضای ۰۱۴۰۰۰۸ مناقصه شماره ۱۴۰۲/۰۰۶۵  شماره مناقصه و تقاضا 

کاتالیست یوروفتال موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
۱۵/۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار

تضمین شــرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره ۱۲۳۴۰۲/
ت۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ هیات وزیران مي باشد. نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

۸۱۲/۰۰۰ یورو معادل ۳۳۴/۵۵7/۸۰۴/۰۰۰ ریال مبلغ برآوردي مناقصه

۱۰روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد. آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي کیفي در سامانه ستاد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد. آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي کیفي )رزومه( 
در سامانه ستاد

مستندات ارزیابی کیفی مناقصه گران به همراه پیشنهاد فنی و مالی طبق  برنامه زمانی در  سامانه ستاد بارکذاری گردد. آخرین مهلت بارگزاری پیشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر- شهرستان عســلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- ســاختمان اداری مرکزی ستاد -مدیریت 
بازرگانی-اداره خرید- گروه خرید شیمیایی آدرس مناقصه گزار

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای یکپارچه
شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

 WWW.SETADIRAN.IR :بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی
انجام می پذیرد وبه پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی 

امضاء الکترونیکی اقدام نمایند.
مناقصه گران مي توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره تلفن های۲۲۴۱-۰77۳۱۳۱۲۲۴۸ تماس 

حاصل فرمایند. شناسه آگهی ۱۶۳۹7۳۶
روابط عمومي شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت اول



اقتصاد2
ایران

تأمین ۲۰ درصد برق دستگاه ها 
از تجدیدپذیرها

همه دســتگاه های اجرایی موضوع ماده )۵( 
قانون خدمات کشوری از ابتدای سال ۱۴۰۳ 
موظفند پنج درصد از برق مصرفی خود را از 
طریق انرژی های تجدیدپذیر و پاک، تامین 
و در طول مدت۴ ســال تا۲۰درصد افزایش 

دهند.
به گــزارش وزارت نیرو، در راســتای اجرای 
وظایف قانونی وزارت نیرو در زمینه توســعه 
نیروگاه هــای تجدید پذیر و پــاک و با هدف 
اجرای ماده ۸ مصوبات شــورای عالی انرژی 
کشور، کلیه دستگاه های اجرایی موضوع ماده 
)۵( قانون خدمات کشــوری مکلفند سالانه 
پنج درصد مصرف انرژی الکتریکی خود را تا 
رسیدن به سهم بیست درصد مصرف سال از 
طریق انرژی های تجدیــد پذیر و پاک تأمین 
کنند. به منظور اجرایی شــدن مصوبه فوق، 
رویه اجرایــی تأمین حداقل بیســت درصد 
برق مصرفی مشــترکان مشــمول از طریق 
انرژی های تجدید پذیر و پاک توســط وزیر 

نیرو ابلاغ شد.
مشــترکان مشــمول از ابتدای سال ۱۴۰۳، 
پنج درصد از بــرق مصرفی خــود را باید از 
طریق انرژی های تجدیــد پذیر و پاک تأمین 
و در طول مدت چهار ســال تا بیست درصد 
)ســالانه ۵ واحد درصد( افزایــش دهند. در 
صورت رعایت نشــدن این موضــوع، انرژی 
مازاد مصرفی بر اســاس حداکثر نرخ تابلوی 
برق ســبز بورس انرژی در ماه قبل از صدور 
صورتحساب مشترکان مشمول، در قبض برق 

این مشترکان محاسبه خواهد شد.
براین اســاس تأمین تمام و یا بخشی از برق 
مصرفی مشترکان مشمول به یکی از روش ها 
شــامل ســاخت نیروگاه های تجدید پذیر و 
پاک با اخــذ مجوزهای لازم بــرای هریک از 
ســاختمان های مشترکان مشــمول و یا به 
صــورت تجمیعی برای چندین ســاختمان 
مشــترکان مشــمول، خریداری از تابلوی 
برق ســبز، به صورت فیزیکی یا گواهی برق 
تجدیدپذیر و انعقاد قرارداد دوجانبه با نیروگاه 
تجدید پذیر در چارچــوب قوانین و مقررات 

جاری، امکان پذیر است.

اعطای ۷۴ میلیــارد تومان به 
شتابدهنده های دانش بنیان

معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی با بیان 
اینکه بسته حمایتی این صندوق از شتابدهنده ها 
شامل سه بخش تســهیلات، توانمندسازی و 
سرمایه گذاری می شود، گفت: بودجه مصوب 
مربوط به شتابدهنده های دانش بنیان در بازه 

زمانی ۵ ساله، ۲۴۳ میلیارد تومان بوده است.
ســیاوش ملکی فر در دومیــن روز از گردهمایی 
بزرگ شتابدهنده های تخصصی نوآور که در محل 
ساختمان معاونت علمی ریاست جمهوری برگزار 
شــد، افزود: با شــعار هر ایرانی یک شتابدهنده، 
۱۶۴ شــتابدهنده دانش بنیان در کشور تشکیل 
شده است. وی افزود: صندوق نوآوری و شکوفایی 
یک نهاد مالی اســت که از ۵ سال قبل حمایت از 
شتابدهنده های دانش بنیان را در دستور کار قرار 
داده، ولی ما همواره مشکلی با این مجموعه ها داریم 
و هم اکنون هم داریم که این است که صندوق تنها از 

شرکت های دانش بنیان حمایت می کند.
ملکی فر از شــتابدهنده ها به عنوان کســب و 
کارهای دیر بازده یاد کــرد و ادامه داد: این امر 
مشــکلاتی را در صندوق ایجاد کرده، ولی ما 
راهکارهایی را برای آن ارائــه داده ایم. معاون 
توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی، اظهار کرد: 
نخستین مرحله تولد کسب و کارهای فناورانه 
 TRL( که به تحقیق و توسعه ساخت نمونه اولیه
=۴-۵( و شکل گیری مدل و طرح کسب و کار 
اختصاص دارد، به قدری پرریسک است که در 
ادبیات کارآفرینی به »دره مرگ« موسوم است و 
بسیاری از هسته های فناور نمی توانند به تنهایی 

از آن به سلامت عبور کنند.
وی شتابدهنده ها را مؤثرترین بازیگر زیست بوم 
نوآوری کشــور برای تسهیل عبور هسته های 
فناور از دره مرگ را، »شتابدهنده ها« دانست، 
چون این مجموعه ها آموزش، مشاوره و مربیگری 
فضای اســتقرار و ســرمایه بذری را در اختیار 
شرکت ها قرار می دهند. ملکی فر خاطرنشان 
کرد: شــتابدهنده ها را می توان معادل بخش 
خصوصی مراکز رشــد دانســت که علاوه بر 
خدمات تجاری سازی منابع مالی لازم را نیز در 
قالب مشارکت به هسته ها عرضه می کنند و در 

سود و زیان آنها شریک می شوند.

خبر

ســخنگوی دولت گفت: 
تلاش دولت این است که به 
نرخ رشد اقتصادی ۸ درصد 
برســد. پیش بینی کاهش 
حــدود ۱۵ درصدی تورم 
هم در مراجع بین المللی برای اقتصاد ایران تعیین 
شــده اســت و ما هم در داخل پیش بینی شبیه به 
همین را برای سال آینده داریم. علی بهادری جهرمی 
در ابتدای نشست خبری هفتگی، اعلام کرد: پیرو 
دستور رئیس جمهور و پیگیری ها و جلسات معاون 
اول، تفاهم میان دولت و نظام بانکی حاصل شد و با 
تایید و ابلاغ شورای پول و اعتبار اقساط ماهانه وام 
نهضت ملی مســکن به حدود ۵ میلیون تومان در 

دوسال ابتدایی بازپرداخت این وام کاهش می یابد.

۱۶ساله ها هم گواهینامه موتورسیکلت  
می گیرند

وی همچنین یادآور شــد: مطابــق مصوبه جدید، 
۱۶ساله ها هم گواهینامه موتورسیکلت های مندرج 
در جدول منتشــر شــده را دریافت می کنند. در 
راســتای تحقق دولت الکترونیــک، تمام مراحل 
ثبت نام متقاضی به صورت برخط انجام می شــود. 
به منظور فراهم سازی زیرســاخت های لازم، این 

ابلاغیه از یک سال دیگر اجرایی خواهد شد.
وی همچنین در پاســخ به پرسشــی درباره نحوه 
پیش بینی میزان تورم و قدرت خرید مردم و رشد 
اقتصادی در لایحه بودجه سال بعد، گفت: در نرخ 
رشد اقتصادی به ویژه ۶ ماهه اخیر مرکز آمار ایران 
بالغ بر ۶ تا ۷ درصد در دو فصــل ابتدایی بود. نرخ 
فصل پاییز هم پیش بینی می شود قابل قبول باشد. 
نرخ تشکیل سرمایه سال ها منفی بود اما قبل از نیمه 
۱۴۰۱ این نرخ مثبت شد و در ۶ ماهه اول سال هم 
نرخ ۷.۶ درصد را ثبت کرده است. تلاش دولت این 
است که به گونه ای برنامه ریزی کند که به نرخ رشد 
اقتصادی ۸ درصد برسد. پیش بینی کاهش حدود 
۱۵ درصدی تورم هم در مراجــع بین المللی برای 

اقتصاد ایران تعیین شده اســت و ما هم در داخل 
پیش بینی شبیه به همین را برای سال آینده داریم.

آیین نامه واردات خودروهای نو ظرف روزهای آتی 
ابلاغ خواهد شد

سخنگوی دولت تاکید کرد: با همکاری های اجزای 
مختلف دولــت، آیین نامــه واردات خودروهای نو 
اصلاح و ظرف روزهای آتی ابلاغ خواهد شد و بر این 
اساس واردات و ترخیص خودروهای نوی حمل و 
نقل عمومی و خودروهــای برقی و هیبریدی نیز با 

تسهیل بیشتری انجام خواهد شد.

آیین نامه ثبت پــاک ملی خودروهای 
مناطق آزاد تصویب شد

وی ادامه داد: آیین نامه اجرایی بند )ث( تبصره )۷( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور راجع به صدور 
ثبت پلاک ملی خودروهای مناطق آزاد نیز تصویب 
شــد و خودروهایی که تا زمان ابــلاغ آیین نامه در 
مناطق آزاد وارد شدند و جزو خودروهای ممنوعه 
نبودند، امکان واردات آن ها به سرزمین اصلی فراهم 

شد. امیدواریم با این امور به تامین نیاز بازار خودرو 
و رقابتی شدن بازار کمک جدی شود.

حادثه تروریستی کرمان ابعاد پیچیده 
سیاسی و امنیتی دارد

دبیر هیئت دولت در پاســخ به پرسشــی درباره 
اقدامات دولت در زمینه پیگیری حادثه تروریستی 
کرمــان، تاکیــد کــرد: باوجود این کــه گروهک 
تروریستی داعش وابســته به رژیم صهیونیستی با 
صدور بیانیه ای مســئولیت این حادثه تروریستی 
را برعهــده گرفته امــا حادثه تروریســتی کرمان 
ابعاد پیچیده سیاســی و امنیتــی دارد. باتوجه به 
تصمیم گیری که در جلسه شــورای عالی امنیت 
ملی صورت گرفته، مقرر شد دستگاه های امنیتی، 
نظامی و قضایــی ابعاد مختلف حادثه را بررســی 
کنند. طبیعتــاً باید منتظر ارائه گــزارش نهایی از 

سوی آن ها باشیم.
همه نگاه ها، احزاب و تشکل های سیاسی در 

چارچوب قانون در انتخابات مشارکت کنند
بهادری جهرمی در پاسخ درباره ارزیابی دولت از دیدار 

اخیر فعالان سیاسی با رئیس جمهور و امکان برگزاری 
مجدد چنین جلساتی، اظهار کرد: پیش از این هم چه 
رئیس جمهور و چه دیگر اعضــای دولت دیدارهای 
متعددی با فعالان و شخصیت های سیاسی داشته اند 

اما این دیدار جنبه رسانه ای پیدا کرده است.
وی تاکید کرد: جلسات و نشست های رئیس جمهور 
محدود به این جلسه نخواهد شد. تاکید دولت این 
اســت که باتوجه به اثرگذاری جناح های سیاسی 
در پرشــور کردن انتخابات و توان آنان در تشکیل 
مجلس قوی برای حل مشکلات کشور دارند، همه 
نگاه ها، احزاب و تشکل های سیاسی در چارچوب 
قانون در انتخابات مشــارکت کننــد. نگاه دولت 
فراجناحی اســت و به سهیم شــدن همه سلایق 
مختلف و دیدگاه های متفاوت برای پیشــبرد امور 
کشور و حل مشکلات تاکید دارد تا همه آنان با همه 

ابزارهای قانونی، مشارکت انتخاباتی داشته باشند.
ســخنگوی دولت با بیان این که »مشــارکت پرشور 
نیازمند همکاری، تعامل و همراهی همه اجزا و ارکان و 
نهادهای قانونی کشور و همه گروه ها، دیدگاه ها و احزاب 
و افراد است«، تصریح کرد: دولت حامی همه جناح ها 
و نگاه ها در چارچوب قانون اساســی برای مشارکت 
انتخاباتی هستیم و از حضور و مشارکت پرشور همه 

نگاه ها و احزاب در این زمینه حمایت می کنیم.
بهــادری جهرمی در پاســخ به پرسشــی درباره 
اقدامات دولت در زمینه تقویت سازمان هواشناسی 
و افزایش دقــت در پیش بینی های این ســازمان، 
اظهار کرد: با توســعه فضایی که در دو سال و نیم 
اخیر صورت گرفتــه و پرتاب هــای موفق فضایی 
متعددی که داشتیم، توانایی های فضایی ایران در 
حوزه های مختلف افزایش یافته است.  ما در مرکز 
فضایی ماهدشت تصاویر ماهواره ای با کاربردهای 

هواشناسی را روزانه دریافت می کنیم.
وی یــادآور شــد: این تصاویــر در هواشناســی 
و پیش بینی ها جوی نیز قابل اســتفاده هســتند. 
این اطلاعات در اختیار ســازمان هواشناسی قرار 
دارد. مسئولان ســازمان هواشناسی بارها از مرکز 
ماهدشت بازدید کرده اند و می توانند در صورت نیاز 

این تصاویر را به صورت برخط دریافت کنند.

تلاش دولت برای تحقق رشد اقتصادی ۸ درصدی

نرخ تشکیل سرمایه مثبت شد

۱30 همت اوراق دولتی منتشر شد
رشد تامین مالی از بورس

در ۸ ماهه امسال بالغ بر سه هزار و ۷۰۲ میلیارد 
تومان تأمیــن مالی از محل بازار پول و ســرمایه 
صورت گرفته که این میزان نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته رشد ۲۴.۸ درصدی را تجربه کرده 
است. عمده مشکل بخش تولید تأمین نقدینگی 
و سرمایه در گردش است با این حال بازار سرمایه 
تنها ۹ درصد از نیاز مالی کشور را رفع می کند، در 
حالی که این رقم در کشورهای پیشرفته حدود ۴۰ 
تا ۵۰ درصد است. بررسی گزارش اتاق بازرگانی 
ایران نشــان می دهد که در مدت ۸ ماهه امسال 
بالغ بر سه هزار و ۷۰۲ میلیارد تومان تأمین مالی 
از محل بازار پول و سرمایه تأمین شده است. این 
میزان نسبت به مدت مشــابه سال گذشته رشد 
۲۴.۸ درصدی را تجربه کرده است. در این افزایش 
۲۴.۸ درصدی، ۲۱.۹ درصد سهم بازار پول و ۲.۹ 

درصد سهم بازار سرمایه بوده است.
از رقم ســه هزار و ۷۰۲ هزار میلیارد تومان تأمین 
مالی بالغ بر دو هــزار و ۶۸۴ هزار میلیارد تومان که 
معادل ۹۰.۱ درصد اســت از سمت بازار پول و ۳۶۸ 
هزار میلیارد تومان از سمت بازار سرمایه تأمین شده 
که سهم آن نسبت به سال گذشته ۰.۴ درصد افزایش 
یافته است. همچنین تأمین مالی از سمت بازار سرمایه 
در این مدت ۳۶۸ هزار میلیارد تومان بوده که ۲۰۲ 
هزار میلیارد تومان آن از محل اوراق سرمایه ای و ۱۶۶ 
هزار میلیارد تومان از محل اوراق بدهی بوده است. در 
این مدت ۱۳۰ هزار میلیارد تومان اوراق دولتی، ۲۰۷ 
هزار میلیارد تومان اوراق شرکتی و ۴.۱ هزار میلیارد 
تومان اوراق شهرداری منتشر شده است. همچنین 
بررسی وضعیت تســهیلات بانک ها نیز بیانگر آن 
است که تأمین مالی توسط بانک ها برای بخش های 
اقتصادی با مشکلاتی همراه است. از جمله تورم بالا 
و عدم جبران تورم به وسیله سود پرداختی بانک ها 
که باعث شده تمایل به پس انداز در بانک ها کاهش 
یابد. بر این اساس تســهیلات پرداختی بانک ها به 
بخش های مختلف اقتصادی در هشت ماهه امسال 
بالغ بر دو هزار و ۳۷ هزار میلیارد تومان بوده است. از 
این میزان ۴۲ درصد به بخش خدمات، ۳۶ درصد به 
بخش صنعت و معدن، ۱۰ درصد بازرگانی، ۷ درصد 
کشاورزی و ۵ درصد ساختمان اختصاص داده شده 
است. از کل تسهیلات پرداختی بانک ها در ۸ ماهه 
امسال، ۶۳ درصد مربوط به تأمین سرمایه در گردش، 
۱۹ درصد سایر موارد، ۱۴ درصد ایجاد و ۴ درصد به 

توسعه کسب وکار اختصاص داشته است.

تغییر سهمیه سوخت منتفی است
سرپرست ستاد مدیریت حمل ونقل و سوخت با 
بیان "برنامه ای برای تغییر سهمیه ناوگان عمومی 
برون شهری نداریم" گفت:  سامانه نوسازی و توسعه 

ناوگان مسافری راه اندازی می شود.
علیرضا احمدی فینی با اشاره به وضعیت ناوگان 
حمل ونقل عمومی برون شهری اظهار کرد: ناوگان 
باری عمومی جاده ای کشــور شــامل ۴۱۱ هزار 
دستگاه با متوسط عمر ناوگان ۱۹.۸۴ سال و تعداد 
ناوگان مســافری اتوبوس نیز ۱۴ هزار دستگاه با 
متوسط عمر ۱۴.۴۷ ســال، مینی بوس ۲۹ هزار 
دستگاه با متوسط عمر ۲۸.۰۶ سال و سواری کرایه 

۳۱ هزار دستگاه با متوسط عمر ۱۲.۷ سال است.
وی با اشاره به سن ناوگان باری و مسافری از نظر 
فرسودگی با بیان اینکه "در زمان حاضر ۱۱۰ هزار 
دستگاه کامیون فرسوده و ۲۰۰ هزار دستگاه نیز 
در سن مرز فرسودگی قرار دارند"، افزود: در بخش 
مســافری ۵۵۰۰ اتوبوس، ۲۱ هزار مینی بوس و 
۶۸۰۰ دستگاه ســواری کرایه فرسوده در ناوگان 
مسافری وجود دارد که به ترتیب ۱۱ هزار دستگاه 
اتوبوس، ۲۷ هزار مینی بوس و ۲۱ هزار ســواری 
کرایه بین شهری نیز در سن مرز فرسودگی هستند.
وی همچنین یادآور شد: در زمان حاضر برنامه ای 
برای اعمال تغییرات در ســهمیه بندی سوخت 
نــاوگان حمل ونقــل عمومی برون شــهری در 
دستور کار دولت نیست. سرپرست ستاد مدیریت 
حمل ونقل و ســوخت درباره واردات اتوبوس نیز 
گفت: به منظور انجام فرایند واردات اتوبوس این 
ستاد درصدد راه اندازی سامانه نوسازی و توسعه 
ناوگان مسافری برای ثبت نام متقاضیان و انجام 
اقدامات لازم جهت تخصیص ارز و حل مشــکل 
سقف و سابقه برای واردکنندگان ناوگان حمل ونقل 
مسافری و نیز اعطای تســهیلات از محل منابع 
داخلی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای برای 
متقاضیان بهره بردار ناوگان مسافری تولید داخل و 

نیز وارداتی است.
احمدی فینی اضافه کرد: در حوزه نوسازی ناوگان 
حمل ونقل باری وارداتی از سال ۱۴۰۰ تا قبل از 
لازم الاجرا شدن قانون ساماندهی صنعت خودرو 
تعداد ۶۴۱۰ دستگاه در بخش نوسازی و ۱۳ هزار و 
۸۲۲ دستگاه در بخش توسعه وارد کشور شده اند. 
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رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفــت: از جهت 
تخصیص اعتبــارات امســال ۲۹۵ همت در نظر 
گرفته شــده تا به امروز ۹۵ درصد آن تحقق پیدا 
کرده، در حوزه دارو ۳۳ همت در نظر گرفته شده 
، تمام این اعداد و ارقام نشــان می دهد نسبت به 
آنچه مصوب شده تا به امروز ۷۵ درصد اعتبارات 
تخصیص داده شده به حوزه بهداشت و درمان از 

طرف دولت پرداخت شده است.
داود منظور پــس از قرائت گزارش کمیســیون 
بهداشت و درمان مجلس درباره ارزیابی اثربخشی 
سیاستگذاری ها و اقدامات عملیاتی دستگاه های 
مسئول برای ساماندهی مشکلات زنجیره تامین 
و توزیع دارو و تجهیزات پزشــکی کشور، گفت: 
موضوع دارو و تجهیزات پزشکی از جمله موضوعات 
مهم زندگی مردم اســت، چند نکته در این حوزه 
باید مدنظر قرار گیرد نخست اینکه باید بین مردم 

امید را ترویج دهیم ایــن وظیفه دولت و مجلس 
اســت که بتواند در میان مردم امیدآفرینی کند، 
شرایط را سخت نشان ندهیم و در توصیف شرایط 
مبالغه نکنیم بلکه رویکرد سازندگی داشته باشیم.
وی در ادامه بیان کرد: به نمایندگان منتقد عرض 
می کنم که در بخش دارو انتقادهایی زیادی داشتند 
یک مقدار نیز زحمات وزارت بهداشت و درمان را 
ببینند و تلاش های آنها را زیر سوال نبرند، نیمه پر 
لیوان را به همراه نیمه خالی لیوان ببینید، در حال 
حاضر شرایط دارو به وضعیتی رســیده که قابل 
مقایســه با دو سال گذشته نیســت. در این  دوره 
حدود هفت هزار تخت بیمارســتان تأمین اعتبار 
شده و حدودپنج هزار تخت بیمارستانی افتتاح و ۹ 
هزار دیگر تأمین اعتبار شده است؛ حدود هزار خانه 
بهداشت به بهره برداری رسید، مجموعا حدود ۲۵ 
هزار مجوز استخدام پرستار صادر کرده ایم، حدود 

۱۸۰۰ هیأت علمی امسال اســتخدام داشتیم و 
برای سال آینده این رقم به ۱۲۰۰ عدد پیش بینی 
شده است. رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح 
کرد: از جهت تخصیص اعتبارات امسال ۲۹۵ همت 
در نظر گرفته شده تا به امروز ۹۵ درصد آن تحقق 
پیدا کرده، در حوزه دارو ۳۳ همت در نظر گرفته 
شده ، تمام این اعداد و ارقام نشان می دهد نسبت 
به آنچه مصوب شده تا به امروز ۷۵ درصد اعتبارات 
تخصیص داده شــده به حوزه بهداشت و درمان از 

طرف دولت پرداخت شده است.
منظور خاطر نشان کرد: بنابراین دغدغه دولت  در 
حوزه بهداشــت و درمان کمتر از مجلس نیست، 
تلاش می کنیم موارد باقی مانده با جدیت پیگیری 
و حل شود. در حال حاضر مابه التفاوت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بــا ۲۸ هزار تومــان را پرداخت کرده ایم، 
مواردی هم باقی مانده کــه باید به صورت جزئی 

بررســی و پرداخت شــود. وی اظهار کرد:  طبق 
تبصره ۱۴ همگی موارد عنوان شده توسط دولت 
پرداخت شــده، امیدواریم کمیســیون بهداشت 
نســبت به این موارد عنایت ویژه ای داشته باشد. 
عنوان شده ماده ۴۶ الحاقی که درخصوص بیماران 
صعب العلاج اســت، اجرایی نمی شود در صورتی 
که حدودهفت همت آن پرداخت شــده و تلاش 
می شود باقی آن را نیز پرداخت کنیم. تأکید شده 
دولت در بخش دارو ۶۵ همت پرداخت کرده، این 
اطلاعاتی که ارائه می شــود باید از منابع موثقی 
عنوان شــود، ضعف های جدی وجود دارد ما آنها 
را می پذیریم ولی باید بپذیریم در حوزه بهداشت 
و درمان اقدامات موثری نیز داشــته  ایم. مسئله 
تخصیص ارز یکــی از موضوعاتی بــود که دولت 
پیگیری کرد و در حال حاضر بسیاری از آن محقق 

شده است.

عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی 
و پوشــاک ایران با بیان اینکه صنعت پوشــاک ما 
مســتعمره بنگلاش و ترکیه شــده، گفت: میزان 
پوشاک قاچاق در سطح عرضه بیش از سه میلیارد 
دلار، معادل بیش از ۳۰ درصد کل بازار پوشــاک 

کشور، تخمین زده شده است.
به گزارش تسنیم، سالیان ســال است که پوشاک 
ایرانی با همجه واردات رســمی از گمرک و قاچاق 
پوشاک اسم و رسم دیرنیه را از دست داده و برخی 
تولیدکنندگان ایرانی هم از بازارهای جهانی دست 
کشیده اند و به مرور زمان ایران به خریدار تولیدات 
وارداتی تبدیل شده اســت. البته با افزایش میزان 
قاچاق پوشــاک، موضوع مقابله با برندهای محرز 
قاچاق پوشاک در ســال ۱۳۹۵ مطرح شد و بنا بر 
اعلام مقامات صنفی، ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز در سال ۱۳۹۷ طرح برخورد با برندهای محرز را 
به خوبی پیش برد؛ اما فعالان بازار پوشاک معتقدند 
از ۱۳۹۸ طرح  های مبارزه با قاچاق پوشاک به صورت 
پراکنده و در بازه های زمانی کوتاه مدت اجرا شده 

است.
از طرف دیگر، تولیدکنندگان قانونی و شناسنامه  دار 
معتقدند که با همه کالاهای قاچاق بدون شناسه و 
کالاهای محرز باید برخورد صورت گیرد؛ اما ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز این نوع برخورد را تا زمانی 
که از قاچاق بودن کالا مطمئن نشــود نمی پذیرد؛ 
درصورتی که بر اســاس ماده ۱۳ قانــون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، معیار شناســایی کالای قاچاق، 
استعلام شناســه اســت و کالاهای بدون شناسه 
در بازار قاچاق شناخته می شــوند و دستگاه های 

ذی صلاح نیز، باید طبق قانون اقدام کند.

مجید افتخاری، عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید 
و صادرات نساجی و پوشاک ایران، در همایش این 
اتحادیه درباره با لزوم برخورد با قاچاق پوشاک در 
آستانه شب عید، با اشاره به توقف طرح های مقابله 
با قاچاق پوشــاک در ســطح عرضه در سال های 
اخیر به دلایــل مبهم، تصریح کرد: در ســال های 
گذشته و به ویژه از آغاز امسال، بازار تولیدکنندگان 
هر روز کوچک تر می شــود و راه حل این مشــکل 
برخورد با کالای قاچاق در سطح عرضه است. این 
موضوع به ویژه در شــب عید که بازار مهمی برای 
تولیدکنندگان است، اهمیت زیادی دارد. به همین 
اتحادیــه در این رابطه نامه ای هــم به مقام معظم 

رهبری ارسال کرده است.
وی با بیان اینکــه در حال حاضر میزان پوشــاک 
قاچاق در سطح عرضه بیش از ســه میلیارد دلار، 
معادل بیش از ۳۰ درصد کل بازار پوشــاک کشور، 
تخمین زده شده، گفت: از طرف دیگر شاهد تبلیغات 
گسترده قاچاقچیان در شبکه های اجتماعی هستیم 
و حتی از سلبریتی ها، بازیگران و بلاگرها هم برای 
تبلیغات خود استفاده می کنند و هیچ کس با آن ها 
برخورد نمی کند. این در حالی است که در گذشته 
انتقال و فروش کالای قاچاق پنهانی انجام می شد. 

افتخاری با بیان اینکه صنعت پوشــاک ما مستعمره 
بنگلاش و ترکیه شده، گفت: حتی بازارهای مختلف 
هم تقسیم بندی شده و می گویند که عبدل آباد محل 
فروش کالای بنگلادشی، بازار تهران برای کالای چینی، 
سقز برای پوشاک اروپایی و سیستان و بلوچستان برای 
پوشاک پاکستانی است. از طرف دیگر بازار در اختیار 
کالای قاچاق استوک است که کیلویی پنج دلار وارد 

می شود و اصلا امکان رقابت  با آن وجود ندارد. 

وزیر اقتصاد با اشاره به موضوع فساد چای دبش گفت: 
در این دولت کسی نمی گوید »آقای فلانی خط قرمز 
ما است با او برخورد نکنید«. جامعه بداند دولت این 
بار بنا نیســت خاکروبه ها را زیر فرش ها پنهان کند، 
نمی خواهد روی فسادها سرپوش بگذارد و قرار نیست 
عده ای در حاشیه امن باشند. شرکت چای دبش هم 
بابت ارزی که برای واردات دریافت کرده بود، پولش را 

پرداخته و اموال مردم جایی نرفته است.
به گزارش ایسنا، سیداحسان خاندوزی در نشستی 
با حضور اعضای جبهه ایران اسلامی درباره موضوع 
فساد چای دبش اظهار کرد: حتما فساد اتفاق افتاده 
و کسی دنبال لاپوشانی این مساله نیست. به محض 
اطلاع از وقوع فساد در بخش مربوطه واکنش و برخورد 
صورت گرفته است. پرونده به قوه قضاییه ارجاع شده 
و ان شــاءالله قوه قضاییه رأی محکم و قطعی صادر 

خواهد کرد.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: مهم برای مردم این اســت 
که کسی نمی گوید آقای فلانی خط قرمز ما است با 
او برخورد نکنید. جامعه بداند دولت و مجلس این بار 
بنا نیست خاکروبه ها را زیر فرش ها پنهان کنند، قرار 
نیست جلوی فسادها را سرپوش بگذارند و بنا نیست 
عده ای در حاشیه امن قرار داشته باشند. وزیر اقتصاد با 
اشاره به همگرایی خوب بین دولت و مجلس سیزدهم 
گفت: رشد اقتصادی در سال ۱۴۰۱ به چهار درصد 
رسید و در نیمه اول امسال نیز بیش از سال قبل است.

خاندوزی با بیان اینکه برخی به طور مغرضانه بیان 
می کنند که رشد اقتصادی بی کیفیت است، افزود: 
ما بهبود شاخص های دیگر از جمله کاهش بیکاری 
در استان های کشور و افزایش ســرمایه گذاری ها را 
داریم. در حال حاضر هم سرمایه گذاری داخلی و هم 

سرمایه گذاری خارجی افزایش یافته است. بحمدالله 
پیمان های خارجی با عربستان، کشورهای آسیایی، 

بریکس و امثالهم منعقد شده است.
وی تصریح کرد: رشد درآمدی در اقتصادی ایران آرام 
آرام فعال شده اما در عین حال مساله بالا بودن قیمت 
کالاهای خوراکی در ســفره مردم آزاردهنده است 
که بخش مهم نارضایتی ها به گرانی مرغ و گوشــت 
و دیگر کالاهایی که مورد مراجعه روزانه مردم است 
برمی گردد. مساله مسکن نیز در سال گذشته پرفشار 
بود و اقشار ضعیف را تحت فشــار قرار داد که امسال 
بحمدالله آرامشی در این بازار حکم فرماست. اما سفره 
مردم همچنان مساله اســت و دولت برای مهار تورم 

تلاش می کند.
خاندوزی، کنترل نرخ را از اقدامات دولت ســیزدهم 
دانست و گفت: تغییر نرخ ارز، عامل تورم های کوتاه 
مدت است و به محض پرش قیمت ارز، سایر کالاها 
بلافاصله دچار رشد می شوند. تلاش دولت و مجلس 
در سال ۱۴۰۲ این بوده که از طریق کنترل نوسانات 
ارز، سایر متغیرهای تورمی کشور را نیز کنترل کرد. 
وزیر امور اقتصــادی و دارایی یادآور شــد: نرخ تورم 
امسال چند درصد پایین تر از ۱۴۰۱ است ولی آرامش 
بازارها بسیار بهتر از سال گذشته است. زمستان سال 
گذشته تلاطم بسیار بیشتری در بازارها وجود داشت 

و شاهد افزایش قیمت ارز، کالاها و خدمات بودیم.
وی نقطه ضعف تامین مالی کشــور را انقباض پولی 
دانســت و گفت: میزان تســهیلات دهی کشور در 
سال های گذشته بیش از ۵۰ تا ۶۰ درصد بود. زمانی که 
می خواهید نقدینگی بیش از ۲۵ تا ۲۶ درصد افزایش 
پیدا نکند این انقباض به سایر سطوح اقتصادی سرایت 

می کند. این دغدغه مهم تولیدکنندگان کشور است.

۷۵ درصد اعتبارات بهداشت و درمان پرداخت شد

وزیر اقتصاد: پرداخت تسهیلات به تولیدکنندگان افزایش می یابدسیل ورود پوشاک قاچاق بنگلادش و ترکیه به ایران

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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در حالی بلیت پروازهای داخلی کمیاب شــده 
و ایرلاین هــا در این بخش عرضــه قطره چکانی 
دارند که شرکت های هواپیمایی اقدام به افزایش 
غیرقانونی قیمت بلیــت کرده اند. بــه گزارش 
تســنیم، چند وقتی اســت که پیدا کردن بلیت 
پروازهای داخلی برای مردم به  یک عملیات تقریبا 
غیرممکن تبدیل شده و تداعی کننده ضرب المثل 
معروف »گشتم نبود، نگرد نیست« شده است. اگر 
هم باشد با قیمت های نجومی و بالاتر از نرخ های 

مصوب سازمان هواپیمایی کشوری.
با وجود اظهارات گاه و بیگاه مسئولان وزارت راه 
و شهرسازی در رابطه با ورود هواپیماهای متعدد 
به کشــور و الحاق آنها به نــاوگان هوایی،  اما در 
عمل تغییر محسوســی در عملکرد شرکت های 
هواپیمایی و افزایش خدمات رسانی آنها به مردم 
صورت نگرفته است. طی 2 سال اخیر خرید بلیت 
هواپیما با دشواری انجام می شود و بعضا خبری از 

فروش بلیت با قیمت ها مصوب نیست.
اواخر آذرماه امسال رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشوری با اعلام این که از ابتدای دولت سیزدهم 
70 هواپیما و هلی کوپتر دســت دوم وارد کشور 
شده، گفته بود : با توجه به وضعیت کشور تا قبل 
از ورود هواپیما به کشور آن را رسانه ای نمی کنیم. 
وی پیش تر)اوایل شــهریور ماه امســال( نیز از 
افرایش تعداد هواپیماهــای فعال به 250 فروند 
تا پایان ســال خبر داده و گفته بود: در طول 20 
ماه گذشته 60 فروند هواپیما به کشور وارد شده 
که 30 فروند از ایــن هواپیماها تاکنون عملیاتی 

شده است.
در این شرایط این پرسش مطرح می شود که خروجی 
ورود هواپیماهای جدید به ناوگان هوایی مسافری 
کشور چه بوده است؟ آیا باعث شده تا روند همیشگی 
گرانفروشی برخی ایرلاین ها کُند شود؟ آیا دسترسی 
به بلیت پروازهای داخلی برای مردم تسهیل شده 
اســت؟ آیا کیفیت خدمات ارتقا یافته اســت؟ آیا 

دستورالعمل حقوق مسافران رعایت می شود؟
متاسفانه پاســخ این پرســش ها "خیر" است. 
به عنوان نمونه سری به سایت های دارای مجوز 
فروش بلیت پروازهای داخلی می زنیم تا اثرگذاری 
ورود هواپیماهای جدید به ناوگان هوایی کشور 
را از نزدیک مشــاهده کنیم. در ســایت علی بابا 
پروازی برای مسیر تهران-مشهد طی 19 دیماه 
سال 1402 نه به صورت سیستمی و نه چارتری 
وجود ندارد و کاربر با این پیام مواجه می شــود: 
»متاسفانه هیچ پروازی مطابق فیلترهای مدنظر 

شما پیدا نشد.«
برای پــرواز تهران-کیش نیز وضعیت مشــابه 
اســت. تمام پروازهای این مســیر شرکت های 
هواپیمایی کاسپین، قشــم ایر،  آسمان،  چابهار، 
وارش، کیش ایر، ایران ایر، فلای پرشیا و... تکمیل 
شده اســت. البته برای روز پنجشنبه 21 دیماه 
می توان با قیمت حــدود 3 میلیون تومانی بلیت 

پرواز تهران-کیش هواپیمایی چابهار را خریداری 
کرد، یعنــی تقریبا 1.3 میلیــون تومان گران تر 
از قیمت مصوب اعلام شــده از ســوی سازمان 

هواپیمایی کشوری.
بلیت پرواز تهران- شیراز نیز برای امروز موجود 
نیســت، البته هواپیمایی فلای پرشیا بلیت این 
پرواز را برای فردا با قیمــت 2 میلیون و 10 هزار 
تومان می فروشــد. این قیمت حدود 700 هزار 

تومان از  قیمت مصوب بالاتر است!
هیچ بلیت پروازی برای مســیر تهران- اهواز نیز 
تا شــنبه هفته آینده موجود نیست. هواپیمایی 
کارون بلیت ایــن پرواز را برای یکشــنبه آینده 
800 هزار تومان گران تر از قیمت مصوب عرضه 
کرده است. برای مســیر پروازی تبریز-کیش و 
تبریز-شیزار نیز تا اطلاع ثانوی بلیت وجود ندارد.

همانگونه مشــاهده می شــود با وجــود ورود 
هواپیماهای جدید به ناوگان هوایی کشور طبق 
ادعای رئیس ســازمان هواپیمایی کشور اما نه 
تنها تغییــری در روند خدمات رســانی به مردم 
صــورت نگرفته که شــرکت های هواپیمایی در 
حال گرانفروشی بلیت پروازهای داخلی هستند. 
مسئله ای که به نظر می رسد سازمان هواپیمایی 

کشوری فعلا متوجه آن نشده است.
قیمت مســیرهای پــروازی که در جــدول بالا 
مشاهده می شــود سیســتمی و اکونومی بوده 
)مســتندات موجود است( و ســایت فروشنده 
برای در امان مانــدن از مباحث مربوط به تبعات 
گرانفروشــی اقدام به درج عبارت "نرخ رسمی 

ایرلاین" کرده است!
شــرکت های هواپیمایی اوایل امسال به صورت 
خودســرانه و بدون اخذ مجوزهای لازم اقدام به 
افزایش قیمت بلیت هواپیمــا کردند. موضوعی 
که در ابتدا ســازمان هواپیمایی کشــوری با ان 
مماشت کرد، اما با ورود وزیر راه و شهرسازی جلو 
گرانفروشی ایرلاین ها با همکاری سازمان تعزیرات 

حکومتی گرفته شد.
در حالی حدود 8 ماه از ایــن ماجرا می گذرد که 
شرکت های هواپیمایی بی سرو صدا قیمت بلیت 
پروازهای داخلی را افزایــش داده اند. تا امروز نیز 
خبری از نظارت ســازمان هواپیمایی کشوری 
بر این بخش و جلوگیــری از افزایش غیرقانونی 
بلیت هواپیما نیســت. البته این احتمال وجود 
دارد که قیمت بلیت هواپیما با چراغ سبز متولی 

حمل ونقل هوایی مسافری افزایش یافته باشد.
محمدی بخــش رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشوری شهریور ماه امسال درخصوص نظارت ها 
بر نحوه عرضه بلیت گفته بود: سازمان تعزیرات، 
دادستانی، سازمان هواپیمایی کشوری و سازمان 
بازرســی کل کشــور در قالب یک گروه از تمام 
شرکت ها و ســایت های فروش بلیت به صورت 
روزانه نحوه عرضه و نمایش فروش بلیت را بررسی 

و بازرسی می کنند.

رییس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی گفت: در 
حال حاضر بخشــی از آیین نامه مربوط به حوزه 
توزیع اینترنتی دارو تنظیم شــده و تا پایان سال 

ضوابط ابلاغ خواهد شد.
امین کلاهدوزان، رئیس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی اظهار کرد: توزیع اینترنتی دارو چند 
بخش دارد؛ هیأت وزیران آئین نامه ای ذیل قانون 
حمایت از دانش بنیان ها را مصوب کرد که طبق 
آن وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
مکلف شــده بود ضوابط فعالیت شرکت هایی که 
می خواهند در حوزه سلامت هوشمند و سلامت 

الکترونیک کار کنند را تدوین کند.
وی افزود: بخشی از این حوزه سلامت هوشمند 
دارورسانی و توزیع دارو بوده نه فروش دارو؛ زیرا 
فروش دارو توســط داروخانه انجام می شود اما 
گرفتن نسخه و تحویل دادن به بیمار جزو کارهایی 
است که در حوزه سلامت هوشمند دسته بندی 

می شود. کلاهدوزان ادامه داد: سازمان غذا و دارو 
نقطه نظراتی در این خصوص داشت که برخی از 
آنها مخالف قانون بود؛ اینکه ســازمان غذا و دارو 
اعتقاد دارد که ســلامت با کالاهای دیگر متمایز 
است، درســت اســت. قانون گذار هم در قانون 
تجارت الکترونیک حوزه بهداشــت و سلامت را 
از باقی حوزه ها جدا کرده است اما اشاره کرده که 
ضوابط حوزه سلامت، بهداشت و دارو باید توسط 
وزارت بهداشــت تدوین و بلافاصله توسط هیأت 

وزیران مصوب و ابلاغ شود.
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی تصریح 
کرد: مســاله ما با وزارت بهداشت این بود که این 
ضوابط را هر چه سریع تر ابلاغ کند. سازمان غذا و 
دارو به بندی از قانون تجارت الکترونیک استناد 
و اعلام می کرد که فــروش دارو و خدمات حوزه 
ســلامت را ممنوع کرده در حالی که نه تنها این 
حوزه در قانون تجارت الکترونیک ممنوع نشده 

بلکه به رسمیت شناخته منتهی مشروط به تدوین 
ضوابط کرده است.

وی با بیان اینکه تنها تاکید ما سرعت بخشی به 
تنظیم آئین نامه بود زیرا فرایند بســیار طولانی 
شده است، افزود: در حال حاضر بخشی از این آئین 
نامه مربوط به حوزه توزیع و ارســال دارو تنظیم 
شــده و تا پایان ســال ضوابط ابلاغ خواهد شد. 
بنابراین تا پایان سال قدم بزرگی در حوزه دارو و 

سلامت بر می داریم.
کلاهدوزان گفــت: باقی ضوابط آئیــن نامه که 
مربوط به باقی اپراتورهای حوزه سلامت می شود 
که در حــال تدوین پیش نویس اولیه هســتند. 
گفتنی است، بعد از گذشــت بیش از یک سال از 
لزوم تدوین ضوابط و ابلاغ دســتورالعمل توزیع 
اینترنتی دارو همچنان اختلاف نظرهای زیادی 
بین ســازمان غذا و دارو و مرکز توســعه تجارت 

الکترونیک وجود دارد.

رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان موتورســیکلت 
و دوچرخــه و لوازم یدکی مربوطــه تهران، می گوید 
بحث دوچرخه از نظر فرهنگ ســازی را قبول دارد؛ 
اما می پرســد: یک دوچرخه ســوار کجــا می تواند 

دوچرخه سواری کند؟
یکی از مشکلات اساسی اتحادیه صنف فروشندگان 
موتورسیکلت و دوچرخه و لوازم یدکی بحث تخصیص 
ارز  است. به گفته رئیس این اتحادیه، اگر هوا گرم شده 
و افزایش تقاضا ایجاد شود، امکان اینکه کالا با افزایش 
قیمت مواجه شود وجود دارد. محمد خادم منصوری، 
اظهار امیدواری می کند که مسئولان تسهیلاتی در نظر 
بگیرند تا در رابطه با تخصیص ارز به کارخانه ها مشکلی 

به لحاظ قیمت به وجود نیاید.
به گفته منصوری، به این دلیل که خرید اقساطی شده، 
این صنف فروش بدی نداشــته و از این نظر با مشکل 
خاصی مواجه نیست؛ تولید موتورسیکلت هم نسبت 
به گذشته بیشتر شده یعنی تولید سالی 100 هزار عدد 

بود که الان نزدیک به 500 هزار موتورسیکلت تولید 
شده است. او در خصوص دوچرخه هم توضیح می دهد 
که دوچرخه، وارداتی است و مونتاژ و با اینکه تابستان 
فصل آن است؛ اما در حال حاضر بنا به دلایل مختلف 
از جمله دلایل جوی، در طول سال توسط خانواده ها 
استفاده می شود و تقریبا جزو سبد خانواده شده است. 
با توجه به بالا رفتن قیمت خودرو و افزایش آلودگی 
هوا به ویژه در ســال های اخیر، بــه نظر اگر تبلیغات 
زیست محیطی مناسبی صورت بگیرد، بازار دوچرخه 

هم گرم تر می شود.
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان موتورسیکلت و 
دوچرخه و لوازم یدکی مربوطه، می گوید بحث دوچرخه 
از نظر فرهنگ ســازی را قبول دارد؛ اما می پرسد: یک 
دوچرخه سوار کجا می تواند دوچرخه سواری کند؟ طرف 
می خواهد از منزل حرکت کند و سر کار برود؟ چطور 
برود؟ من می گویم اول باید اشهدش را بخواند بعد به 
خیابان برود با این شلوغی خیابان و با این تردد ماشین ها 

و موتورها، دوچرخه سوار معلوم نیست چه بلایی سرش 
بیاید! از طرفی اگر بخواهند لاین بگذارند، ســاختار 
خیابان های ما طوری نیست که بتوانند لاین ویژه ای در 
نظر بگیرند. خادم منصوری ادامه می دهد: کشورهایی 
که برای رفت و آمد، زیاد از دوچرخه استفاده می کنند، 
کارهایی روی فرهنگ سازی انجام داده اند و ما هم اگر 
این امکان را برای دوچرخه سوار به وجود می آوردیم هم 
ورزش بود برای او و هم اینکه شاداب به سر کار می رفت؛ 
اما الان در این خیابان های شلوغ دوچرخه سواری خیلی 

سخت است و الان مختص پارک ها شده است.
او در خصوص موتورسواری هم معتقد است که در این 
خصوص هم زمینه سازی لازم انجام نشده است. رئیس 
اتحادیه صنف فروشندگان موتورسیکلت و دوچرخه و 
لوازم یدکی مربوطه تهران، توضیح می دهد: در جلساتی 
که با پلیس راهور داشتیم، گفتیم تعاملاتی با تاجر ما 
داشته باشند، کلاه های استاندارد را به مردم بدهند که 

استفاده کنند.

موســی فرزانیان، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
نوشت افزار و لوازم مهندسی تهران با اشاره به جمعیت 
14 میلیونی دانش آموزان گفت: فروش لوازم التحریر 
به دانش آموزان با افت شدیدی همراه بوده و متاسفانه 
واحدهایی هم که با بخــش اداری همکاری می کنند 
خیلی وضعشان خوب نیســت و مصرف و توان خرید 
در این بخش هم پایین آمده و همه بخش ها دچار افت 
شدیدی شده ایم. رکود بازار به علت گرانی و تورم همه 
صنوف را تحت تاثیر قرار داده است. این تاثیر در بسیاری 
از صننوف به مسائل اقتصادی و زیست افراد برای گذران 
روزمره آن ها ارتباط پیدا می کند؛ اما مواردی هم هستند 
که از میان رفتن بازارشان، با فرهنگ یک جامعه ارتباط 
پیدا کرده و علاوه بر فقر اقتصادی، شهروندان را دچار 
فقر فرهنگی هم می کند. صنف فروشندگان نوشت افزار 

و لوازم مهندسی یکی از آن هاست.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان نوشت افزار و لوازم 
مهندسی تهران از رکود حاکم بر بازار می گوید و اینکه 

این صنف وضعیت خوبی نســبت به سال های قبل 
ندارد و خرید و فروش ها در حد قابل توجهی کم شده 
است. موســی فرزانیان، توضیح می دهد که »معمولا 
در برج 10 فروش اعضا بیشتر می شد به این دلیل که 
خرده فروش هایی که اجناس را از قبل خریده اند در این 
برج کسری هایشان را کم کم جبران می کنند؛ اما امسال 
متاسفانه فروش آنچنانی نداشتند و درخواست ها از 
ما خیلی کم است و حالا هر کسی نیاز خیلی مبرمی 

داشته باشد می آید و خرید می کند.«
نوشــت افزار از آن قســم کالاهای ضروری است که 
با در نظر گرفتن جمعیت دانش آمــوزان در مدارس 
سوای دانشجویان و انواع ادارات، شاید به راحتی نتوان 
آن را حذف کرد. رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان 
نوشت افزار و لوازم مهندسی تهران، ضمن تایید ضروری 
بودن این کالا توضیح می دهد که گرانی ها منجر به این 
شــده تا مردم تنها برای تامین مایحتاج روزانه خود و 
کالاهای اساسی نظیر خوراک و پوشاک، هزینه صرف 

کرده و دیگر به فکر تهیه نوشــت افزار نبوده و در واقع 
آن را حذف کنند. فرزانیان با اشــاره به جمعیت 14 
میلیونی دانش آموزان، ضمن بیان این مطلب که فروش 
لوازم التحریر به دانش آموزان با افت شــدیدی همراه 
بوده، می گوید: متاســفانه واحدهایی هم که با بخش 
اداری همکاری می کنند خیلی وضع شان خوب نیست 
و مصرف و توان خرید در این بخش هم پایین آمده و 

همه بخش ها دچار افت شدیدی شده ایم.
در بحث نوشت افزار و لوازم مهندسی و افت فروش آن 
توسط اعضای اتحادیه، بحث صرفه جویی را هم می توان 
طرح کرد به این معنا که مــردم با بالا رفتن قیمت ها 
سعی در کمتر مصرف کردن و دقت در مصرف این کالا 
دارند. فرزانیان می گوید: این صرفه جویی در مصرف تا 
حدی قابل قبول و منطقی است؛ بالاخره باید مصرف 
و اســتفاده از کالا را مدیریت کرد؛ اما در حال حاضر، 
وضعیتی به وجود آمده که حتی دیگر نمی شود گفت 

دارند مصرف را مدیریت می کنند.

کیانوش گودرزی، رئیس اتحادیه مشــاوران املاک 
تهران با اشاره به افزایش تعداد پروانه های ساختمانی 
در تهران گفت: برخی سازندگان و فروشندگان به دلیل 
رکود ایجاد شده واحدهای خود را زیر قیمت به فروش 
می رسانند اما به اعتقاد من رونق ساخت وساز، رونق 
معاملات و ثبات قیمت ها باید همزمان باشد. در غیر این 

صورت ممکن است تعادل بازار مسکن به هم بخورد.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهــران درباره آمار 
افزایش 43 درصدی ساخت وســاز در تهران اظهار 
کرد: رشد ساخت و ســاز معمولا یکی از مولفه هایی 
است که در آرامش بازار مسکن اثرگذار است. از طرف 
دیگر با توجه به ثبات بازارهای موازی شامل ارز، طلا 
و بورس، قیمت مســکن نیز به ثبات رسیده که جای 

امیدواری است.
وی افزود: با این حال رصدهای میدانی نشان می دهد 
بخشی از پروژه هایی که در سطح تهران برای آنها پروانه 
ساختمانی صادر شده هنوز به مرحله ساخت نرسیده 

است. یکی از دلایل این موضوع به کاهش توان مالی 
ســازندگان ناشــی از بی اثر بودن قانون پیش فروش 

برمی گردد.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران خاطرنشان 
کرد: طبق قانون پیش فروش مصوب 1389 مشاوران 
املاک از انعقاد قرارداد پیش فروش منع شــده اند و 
متعاملین باید به دفاتر اسناد رسمی مراجعه کنند. این 
مسئله اثرات منفی در ساخت و ساز ایجاد کرده و حتی 
می توان گفت به قفل شدن نظام تامین مالی مسکن در 
این بخش انجامیده است. در سال های اخیر همواره 
مسئله ی اصلاح این قانون در مجلس مطرح شده اما تا 

کنون به نتیجه ی خاصی نرسیده است.
گودرزی با بیان این که سازندگان خرد از توان محدودی 
برای تکمیل طرح های خود برخوردارند، گفت: بسیاری 
از ســازندگان تمایل دارند که در پیش فروش با دفاتر 
املاک همکاری داشته باشند اما به دلیل منع قانونی 
نمی توانیم این همکاری را داشــته باشــیم؛ چرا که 

مجازات هایی مثل ابطال پروانه کســب برای اعضای 
صنف مشاوران املاک در نظر گرفته شده است.

وی در تحلیل وضعیت فعلی بازار مسکن گفت: پس از 
رشد سنگین قیمت مسکن که از اواخر سال گذشته و 
اوایل امسال ایجاد شــد، خوشبختانه از خرداد به بعد 
شاهد ثبات و در مواقعی کاهش قیمت هستیم. البته 
این ثبات با کاهش تعداد معاملات همراه شــده که 

تبعات منفی برای بازار مسکن دارد.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران با بیان این که 
برخی فروشندگان به دلیل رکود ایجاد شده واحدهای 
خود را زیر قیمــت به فروش می رســانند افزود: این 
مســئله می تواند بــه کاهش انگیزه تولید مســکن 
بینجامد و سرمایه گذاری در این بخش را تحت تاثیر 
قرار دهد. رونق ساخت وســاز، رونق معاملات و ثبات 
قیمت ها سه رکن اصلی است که باید همزمان وجود 
 داشته باشــد. در غیر این صورت تعادل بازار مسکن 

به هم می خورد.

سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد هرگونه 
افزایش قیمت روغن موتور بدون اخذ مجــوز کارگروه تنظیم بازار 

ممنوع است.
به گزارش روابــط عمومی ســازمان حمایت مصــرف کنندگان و 
تولیدکنندگان، با توجه به انتشار اخباری مبنی بر موافقت سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان با افزایش قیمت روغن 
موتور اعلام می شــود از آنجایی که روغن موتور بنزینی و گازوئیلی 
از جمله اقلام مشــمول قیمت گذاری تثبیتی بوده و هرگونه تغییر 
قیمت آن در صورت تصویب کار گروه و ستاد تنظیم بازار عملیاتی 

می گردد، تاکنون هیچگونه مصوبــه ای از ناحیه متولیان امر دراین 
خصوص ابلاغ نگردیده است و اصولاً این سازمان و سایر دستگاه های 
ذی ربط پیش از تصویب ، هیچگونه جایگاهــی مبنی بر موافقت با 

افزایش قیمت ندارند.
 لذا ضمــن تکذیب خبــر "موافقت ســازمان حمایت بــا افزایش 
قیمت روغن" تاکیــد می گردد هرگونه افزایــش قیمت بدون اخذ 
مصوبــات لازم غیرقانونی و از مصادیــق بارز گرانفروشــی بوده و 
در صورت افزایــش قیمت بــا واحدهای متخلــف برخورد جدی 
صورت خواهــد گرفت و کلیــه واحدهای تولیــدی مکلفند بدون 

 وقفه و مطابق رویه قبل نســبت بــه عرضه مکفی روغــن در بازار
 اقدام نمایند

بدیهی اســت فرایند تولید و عرضه و میزان آن به صورت ویژه مورد 
رصد و پایش قرار گرفته و بــا هرگونه کاهش یا توقف عرضه و دپوی 
محصول بر اســاس قوانین موجود برخورد تعزیری خواهد شد کلیه 
واحدهای تولیدی و توزیعی مکلفند بدون وقفه نســبت به تولید و 
عرضه این محصــول اقدام نمایند هموطنان گرامــی می توانند در 
صورت گران فروشی و دپوی محصول و عدم عرضه مراتب را از طریق 

سامانه 124 گزارش نمایند.

مدیــرکل دفتر محیط 
کســب و کار وزارت 
و  معــدن  صنعــت، 
تجارت گفت: باید منابع 
تکلیفی و بودجه ای در 
اختیار بخش صنعت برای رشــد در تولید قرار 
گیرد در ایــن زمینه باید بانک هــا در پرداخت 
تسهیلات به بخش صنعت تســریع کنند. لیلا 
مرادی اظهار داشت: بخش صنعت برای سرمایه 
در گردش و سرمایه ثابت نیاز به تسهیلات دارند 
که نیاز اســت تا بانک ها در این زمینه سرعت 
عمل به خرج دهند. وی افزود: اکنون بانک ها در 
پرداخت تسهیلات تکلیفی به دلایل مختلف از 

جمله کنترل ترازنامه کند عمل می کنند.

مدیرکل دفتر محیط کسب و کار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با اشــاره به ســهم تسهیلات 
واحدهای صنعتی گفت: وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برای پرداخت تسهیلات از محل تبصره 
18 قانون بودجه با سه بانک ملت توسعه تعاون 
و صنعت و معدن قرارداد امضا کرد تا تسهیلات 
به صورت اهرمی به بخش صنعت اختصاص یابد.

وی ادامه داد: بر اســاس فراینــد تبصره 18، 
متقاضیان درخواســت دریافت تسهیلات را در 
سامانه وزارت صمت ثبت می کنند که متناسب 
با هر اســتان تقاضاها در کارگروه های استان ها 
مورد بررســی قرار می گیرد پس از آن از طریق 
کمیته ها، پرونده ها به بانک ها معرفی می شوند.

مرادی با بیــان اینکه اکنون بخــش صنعت با 
محدودیت منابع روبرو اســت؛ لــذا با توجه به 
نزدیک شــدن به ایام پایانی ســال می بایست 

در جــذب منابع بودجه ای حداکثر ســرعت را 
داشته باشــیم، گفت: 11 هزار و 340 میلیارد 
تومان اعتبار از طریــق منابع تبصره 18 تجهیز 
شــد که از این رقم حــدود 10 هــزار و 680 
 میلیارد تومان از کارگروه استان ها به کمیته ها 

معرفی شد.
وی ابراز داشــت: در نهایت هفــت هزار و 509 
میلیــارد تومان مصــوب و درخواســت ها به 
بانک های طرف قرارداد ارسال شده است که تنها 
هزار میلیارد تومان پرداخت شده است. مدیرکل 
دفتر محیط کسب و کار وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تاکید کرد: انتظار ما این است که منابع 
تکلیفــی و بودجه ای که در اختیــار بانک های 
عامل قرار گرفته بلافاصله پس از اعتبارسنجی 
متقاضیان، پرداخت تا این بخش بتواند به هدف 

رشد تولید خود دست یابد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بانکهادرپرداختتسهیلاتکندعملمیکنند

تسریع پرداخت تسهیلات به بخش صنعت 

ابلاغ ضوابط توزیع اینترنتی دارو تا پایان سال

حذف نوشت افزار از ادارات، مدارس و دانشگاه هاتولید موتور و دوچرخه افزایش داشته است

بسیاری از آپارتمان ها زیر قیمت فروخته می شود

افزایش قیمت روغن موتور تکذیب شد

آغازدورجدیدگرانفروشیبلیتهواپیما

بلیت هواپیما به نرخ مصوب نیست
ضرورت تکمیل زنجیره تولید 
مسعود دانشمند، اقتصاددان

بخش تولید و صنعت نیازمند سرمایه و تامین نقدینگی 
اســت. باید شــرایط برای رقابت پذیری بخش تولید و 
صنعت فراهم شود. تامین سرمایه و پرداخت تسهیلات 
می تواند این مهم را رقم بزند. با تحقق شرایط تولید قادر 
خواهد بود با رقبای جهانی روبرو شــود. صنعت امروز 

نیازمند حمایت است. 
متاســفانه بانک هــا بــه دلیل رشــد تــورم و کاهش 
سپرده های سرمایه گذاری و عدم امکان اصلاح ساختار 
ترازنامه ای، در شــرایط فعلی محیط کســب وکار قادر 
به تامین کامل ســرمایه در گردش مورد نیاز واحدهای 
تولیدی نیســتند. هنگامی کــه با کســری منابع در 
بانک ها مواجه هستیم، عمدتا این منابع محدود توسط 
شــرکت های بزرگ جذب می شــوند و دیگــر منابعی 
برای شــرکت های متوســط و کوچک باقی نمی ماند و 
 ریسک بالایی را برای اقتصاد، اشــتغال و امنیت کشور

 ایجاد می کند.
اگر پول وارد کشور شــود و با برنامه باشد، مشکلات را 
حل خواهد کرد. اگر بی برنامه باشد مثل پول های قبلی 
بی تأثیر خواهد ماند. باید مشــخص شــود کدام بخش 
صنایع قرار اســت این پول را بگیرد. باید بتوان ظرفیت 
کارخانه ها را پر کــرد تا با افزایش تولیــد اثری بر روی 
قیمت کالاها گذاشته شود. وارد کردن شوک به بازارها 
گرفتاری ایجاد می کند. باید با یک شیب ملایم قیمت ارز 
را مدیریت کرد تا به  مرور و بدون شوک ارزانی را شاهد 
باشــیم. این اتفاق اگر رخ دهد مقاومت های بازارها نیز 

شکسته می شود.
تولید ما به واردات مواد اولیه نیاز دارد و در ادامه زنجیره 
تولید، به بازار فروش احتیاج داریم. پس دو ســر تولید، 
بازرگانی اســت. بدون بازرگانی و تجارت زنجیره تولید 
کامل نمی شود. برای بهینه شدن فرآیند تولید و تأمین، 
لازم است کل زنجیره تولید در یک ســاختار به شکل 

متمرکزباشند.
در این راســتا  دولت باید بدنه خود را کوچک و چابک 
کند، در نقش تاجر ظاهر نشــود و تنها سیاست گذاری 
کند و ســازمان های اقتصادی را بــه بخش خصوصی 
واگــذار کند تا عملکــرد خوب بخــش خصوصی بروز 
و ظهــور پیــدا کند. ســال ها اســت که عــدم تامین 
نقدینگی، عقب ماندگــی تکنولوژی را بــه درد مزمن 
 صنعت تبدیل کرده و نارضایتــی تمامی ذی نفعان را به 

همراه داشته است.
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فناوری و  
اطلاعات

سرعتنتهمراه30درصدافزایشمییابد
افزایش ۱۰۰ برابری سرعت اینترنت با فیبرنوری

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه طبق تعهد گرفته شده در حوزه ارتباطات 
موبایل باید تا خردادماه سال آینده سرعت ۳۰ درصد افزایش پیدا کند، گفت: تا پایان سال 
ســرعت اینترنت در پروژه بزرگ فیبر نوری تا ۱۰۰ برابر سرعت فعلی یعنی هزار مگابیت 
بر ثانیه خواهد بود. به گزارش ایرنا، عیسی زارع پور درباره دلایل افزایش قیمت تعرفه های 
اینترنت در کشور، گفت: از آنجا که توسعه بخش قابل توجهی از زیرساخت های ارتباطی کشور 
بر عهده بخش خصوصی است، باید زیرساخت ها را به منظور افزایش کیفیت شبکه توسعه 
داد، اما عدم سرمایه گذاری در این حوزه کندی شبکه را به دنبال خواهد داشت که در نهایت 
مردم از آن متضرر می شوند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامه داد: طی سال های گذشته 
باوجود افزایش هزینه اپراتورها، تعرفه ها همچنان ثابت مانده بود، به همین دلیل اپراتورها 
قادر به سرمایه گذاری برای توسعه زیرساخت ها نبودند، هرچند درخواست افزایش ۱۰۰ 
درصدی تعرفه های اینترنت را داشتند اما به دنبال بررسی های انجام شده در وزارتخانه نهایتاً 
به افزایش ۳۴ درصدی تعرفه ها موافقت کردیم که البته این ۳۴ درصد هم صرفا بر ترافیک 
بین الملل اعمال شد، درواقع بهای ترافیک داخلی همچون گذشته است، بنابراین میانگین 

افزایشی -که مردم احساس می کنند- کمتر از ۳۴ درصد مذکور خواهد بود.
زارع پور با تاکید بر اینکه هیچ بسته ای اینترنتی بیشتر از ۳۴ درصد افزایش نداشته است، 
افزود: از اپراتورها تعهد گرفته ایم که ریال به ریال این افزایش قیمت صرف توسعه شبکه و 
خرید تجهیزات شود و سرعت شبکه ظرف ۶ ماه آینده افزایش پیدا کند، همچنین علاوه  بر 
نسل پنجم، پوشش نسل چهارم در کشور بیشتر شود تا در نهایت با افزایش کیفیت و سرعت 
شبکه رضایت مندی مردم بالا رود. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه طبق 
تعهد گرفته شده در حوزه ارتباطات موبایل باید تا خردادماه سال آینده سرعت ۳۰ درصد 
افزایش پیدا کند، مطرح کرد: همچنین در حوزه ارتباطات ثابت پروژه بزرگ فیبر نوری را 
در دستور کار داریم که اکنون ۵ و نیم میلیون خانوار را در سراسر کشور تحت پوشش قرار 
داده و در حدود ۱۶۰ شهر فراگیر شده است که انشاءالله تا پایان سال پوشش ۸ میلیون نفر 
امکان پذیر می شود، البته سرعت اینترنتی که در این پروژه تقدیم مردم خواهد شد تا ۱۰۰ 

برابر سرعت فعلی یعنی هزار مگابیت بر ثانیه خواهد بود.

بررسی نهایی سند حمایت از حقوق کاربران در سکوهای 
فضای مجازی

کمیسیون عالی ارتقای تولید محتوای مرکز ملی فضای مجازی، با بررسی نهایی سندی 
به منظور حمایت از حقوق مردم در سکوها، گام مهمی برای حمایت از حقوق کاربران فضای 
مجازی برداشت. به گزارش مرکز ملی فضای مجازی، نشست کمیسیون عالی ارتقای تولید 
محتوای مرکز ملی فضای مجازی به ریاست »سیدمحمد امین آقامیری« برای بررسی 

نهایی سندی به منظور حمایت از حقوق مردم در سکوها )پلتفرم ها( برگزار شد.
یکی از دغدغه های اعضای کمیســیون عالی در تهیه این ســند، رفع اختلاف ارتباطی 
تصمیم گیران و متولیان حاکمیتی با سکوها است و در طراحی فرآیندها تلاش شده که 

سکوها فقط با تنظیم گر بخشی خود در ارتباط بوده و به آن ها پاسخگو باشند.
این سند در راســتای تضمین آزادی های مردم در چارچوب قانون در حوزه استفاده از 
سکوهای فضای مجازی و حمایت از حقوق مردم، تهیه و توسط کمیسیون عالی مصوب 
شده است. سند تنظیم روابط حوزه مصادیق محتوای مجرمانه در فضای مجازی، پیش 
از این در سه جلسه متوالی در این کمیسیون و با حضور نمایندگان دستگاه های مختلف 
مورد بررسی دقیق قرار گرفته بود که در نهایت پس از بحث و بررسی نهایی مورد تصویب 
اعضا قرار گرفت. این اقدام مرکز ملی فضای مجازی در راستای تسهیل دستیابی به فضای 
مجازی مطبوع و مطلوب، برای ذی ربطان مختلف مانند تنظیم گران بخشی، کارگروه تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه، قوه قضائیه، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و همچنین 

سکوهای فضای مجازی وظایفی را تعیین کرده است.

ساخت میز ورزشی پرتاب توپ با انجام محاسبات ریاضی
محصول یک واحد فناور در پارک علم و فناوری سمنان با عنوان دستگاه میز ورزشی پرتاب 
توپ همراه با انجام محاسبات ریاضی ثبت اختراع شد. به گزارش وزارت علوم، دستگاه 
میز ورزشی پرتاب توپ همراه با انجام محاســبات ریاضی توسط واحد فناور هوش بال 
ایده پردازان واحد مستقر در پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان در دی ماه ۱۴۰۲ ثبت 
اختراع شد. امین جانقربانی مدیر مرکز رشد پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان، ضمن 
تبریک به این واحد فناور گفت: واحد فناور هوش بال ایده پردازان، به مدیریت محمد یزدانی 
نیکو در پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان مستقر هستند. محمد یزدانی نیکو مدیر واحد 
فناور هوش بال ایده پردازان مزایای طرح میز ورزشی پرتاب توپ همراه با محاسبات ریاضی 
را علاوه بر ایجاد سرگرمی برای همه گروه سنی از نوجوان تا کهنسال افزایش دقت و تمرکز 
و سرعت، ایجاد اعتماد بنفس، افزایش تحرک، کسب هیجان، تقویت نیمکره راست و چپ، 
و کنترل سطح انرژی بدن برشمرد و گفت: این دستگاه حتی برای افراد معلول و بیماران 
مبتلا به آلزایمر و ms نیز کارایی دارد و قابلیت های منحصر بفرد این دستگاه آموزشی 
ورزشی باعث می شود که در حوزه درمان و آموزش بتواند بکار گرفته شود. وی ادامه داد: 
کاهش فعالیت های روزمره افراد جامعه و افزایش استرس باعث مشکلات و بیماری های 
فراوانی شده که چنانچه این دستگاه مورد حمایت مسئولان ورزشی کشور قرار بگیرد 

می تواند در عرصه های ورزشی بسیار مفید و حتی اشتغالزا نیز باشد.
جانقربانی درخصوص اهمیت ثبت اختراع گفت: ثبــت اختراع موجب ایجاد حمایت از 
مخترع و اختراع می شود و مخترع حق انحصاری نسبت به ساخت، صادرات، واردات، فروش 
و استفاده از فرآورده را بدست می آورد؛ از همین رو به همه فناوران و نوآوران توصیه می شود 
برای ثبت اختراع ایده های خود اقدام کنند و از حقوق مالکیت فکری مربوط به ثبت اختراع 
بهره مند شوند. گفتنی است پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان حمایت های مالی خود 
برای هر ثبت اختراع را تا سقف ۵۰ درصد هزینه های ثبت، کارگزار و برای مشاوره ثبت تا 

سقف ۳۰ میلیون ریال را نیز پرداخت خواهد کرد.

نمایشگر شفاف میکروال ای دی رونمایی شد
یک شرکت کره ای نخستین نمایشگر میکرو ال ای دی شفاف جهان با ۳ طراحی مختلف و 
 ۲۰۲۴ CES ضخامت حدود یک سانتیمتر را در نمایشگاه محصولات مصرفی الکترونیکی
میلادی رونمایی کرد. نمایشگاه محصولات مصرفی الکترونیک که هر سال در لاس وگاس 
آمریکا برگزار می شود، سورپرایزهایی در رویدادFirst Look)نخستین نگاه( دارد و امسال 

نیز یک شرکت کره ای نخستین نمایشگر میکروال ای دی شفاف جهان را نمایش داد.
هرچند هنوز هزینه ساخت یا عرضه این فناوری در فروشگاه های خرده فروشی مشخص نیست 
اما شرکت سازنده نه یک بلکه ۳ نمایشگر میکروال ای دی شفاف را با طراحی هایی اندکی 
متفاوت به نمایش گذاشت. ۲ نمایشگر مذکور شامل شیشه رنگی بودند که سبب می شود 
اشیایی که پشت پنل ها قرار می گرفتند، کمتر حواس کاربر را پرت کنند. یک پنل نمایشگر 
نیز مانند شیشه عادی کاملا شفاف بود و قاب نداشت. در واقعیت تاثیر نمایشگرهای شفاف 
میکرو ال ای دی را به سختی می توان توضیح داد زیرا محتوا در آنها شبیه هولوگرامی دیده می 
شود که در هوا شناور است. تمام پنل های نمایش داده شده به جایی اتکا نداشتند و ضخامت هر 
کدام حدود یک سانتی متر بود. همین امر تصور یک نمایشگر شناور را بیش از پیش تشدید می 
کرد. علاوه بر آن از آنجا که نمایشگرهای میکرو ال ای دی تراکم پیکسل بالایی دارند، تصاویر 
به شدت زنده به نظر می رسند. شرکت کره ای مذکور تاکنون فقط یک ویدئوی عمودی مملو 

از رقص موسیقی الکترونیک)EDM( را در نمایشگرها آپلود کرده است.
به گفته نماینده شرکت سازنده از آنجا که نمایشگرهای شفاف میکروال ای دی درخشندگی 
بالاتری نسبت به پنل های او ال ای دی شفاف دارند، بنابراین کمتر تحت تاثیر نور محیطی قرار 
می گیرند. تلویزیون های میکروال ای دی غیرشفاف این شرکت کره ای قیمت بالایی دارند و 
یک مدل ۱۱۰ اینچی آن ۱۵۰ هزار دلار قیمت گذاری شده است. بنابراین مدت زمان زیادی 

طول می کشد تا نمایشگرهای جدید با قیمت ارزان تر به بازار عرضه شوند.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور از 
افزایش حجم تبادلات ایران 
و تاجیکستان به ۵۰۰ میلیون 
دلار خبر داد و گفت: این رقم 
با توجه به ظرفیت های فناورانه و تــوان دانش بنیان ها 

می تواند حداقل ۱۰ برابر رشد یابد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در حاشــیه بازدید از خانه 
نوآوری و فناوری ایران و در نشســت با رستم امامعلی 
رییس مجلس ملی تاجیکستان و شــهردار دوشنبه با 
تاکید بر هم سویی و قرابت های میان دو ملت به عنوان 
تکیه گاه توسعه همکاری های اقتصادی افزود: معتقدیم 
تاجیکســتان به دلیل قرابت فرهنگی، ادبی و تاریخی 
یکی از نزدیک ترین کشــورها به ایران اســت و همین 
امر می تواند زمینه ساز توســعه همکاری ها و تبادلات 

اقتصادی بین دو کشور باشد.
وی، پیوند مســتحکم و ناگسســتنی مــردم ایران و 
تاجیکستان را ظرفیتی ارزشمند برای توسعه همکاری ها 
دانســت و ادامه داد: اولویت اصلی ما »همکاری« است 
و صرفاً به دنبال تجارت نیســتیم؛ ما می توانیم با ایجاد 
بســترهای مناســب همکاری به ویژه در حوزه علم و 
فناوری که اکنون محل رقابت بسیاری از کشورها است، 
همکاری های خوبی بین ایران و تاجیکستان رقم بزنیم.

رییس بنیاد ملی نخبــگان به روند رو به رشــد حجم 
صادرات فناورانه ایران طی ســال های اخیر اشاره کرد 
و اظهار داشت: ایران در ســال ۱۳۹۸ توانست به میزان 
صــادرات ۶۰۰ میلیون دلاری محصــولات و خدمات 
دانش بنیــان و فناورانه دســت پیدا کند کــه البته با 

همه گیری ویروس کرونا این عدد در سال ۱۳۹۹ به ۳۰۰ 
میلیون دلار کاهش یافت. دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: 
اما در سال ۱۴۰۰ باردیگر این رقم به ۶۰۰ میلیون دلار 
رسید. سال گذشته ایران توانست صادرات ۸۵۰ میلیون 
دلاری را رقم بزند، از ابتدای سال ۱۴۰۲ تاکنون، حجم 
صادرات شــرکت ها و محصولات دانش بنیــان از یک 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار فراتر رفته است و امید داریم 

این عدد تا پایان امسال از ۲.۲ میلیارد دلار فراتر برود.
وی یادآور شــد: این روند رو به رشد، نشان دهنده عزم 
جدی دولت برای صادرات دانش بنیانی و قرار داشــتن 
دیپلماســی بر مدار علم، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
است. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور، نیروی انسانی جوان و رو به رشد دو کشور را یکی 
از محورهای ظرفیت مند همکاری های علمی بین ایران 
و تاجیکستان دانست و افزود: مراکز علمی و تحقیقاتی 
دو کشور بســترهای خوبی برای توسعه همکاری های 
مشترک و آینده محور هســتند و این آمادگی را داریم 
که در قالب یک برنامه جامع، توسعه این همکاری ها را با 
محوریت نیروی انسانی جوان، دانش آموخته و متخصص 

گسترش دهیم.
دهقانی فیروزآبادی با یادآوری ظرفیت خوب همکاری 
ایران و تاجیکستان در حوزه های کشاورزی، غذا و معدن 
بر اهمیت همکاری دو کشور در زمینه های مختلف علم 

و فناوری تاکید کرد.
براســاس اعــلام معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، وی از آمادگی ایران برای 
همکاری در راه اندازی پارک علم و فناوری مشــترک 
ایران و تاجیکســتان خبر داد و گفــت: در حال حاضر 
فرصت های همکاری مبتنی بــر علم و فناوری بین این 
دو کشور، در موضوعات و سرفصل های متعددی وجود 
دارد که از جمله مهم ترین این محورهــا می توانیم به 

همکاری شــرکت های ایرانی و تاجیکســتانی و ایجاد 
کنسرســیوم های مشــترک برای تولید محصولات و 

خدمات دانش بنیان استفاده کرد.
رییس بنیــاد ملی نخبگان افزود: ایــن آمادگی به طور 
کامل وجــود دارد کــه محصولات قریب بــه ۱۰ هزار 
شرکت دانش بنیان در قالب یک برند بین المللی ایرانی - 
تاجیکستانی، راه خود را به بازارهای بین المللی بگشاید.

دهقانی فیروزآبــادی بــه توانمندی ایــران در تولید 
تجهیزات آزمایشــگاهی، مواد و خدمات تست و آزمون 
پیشرفته اشــاره کرد و یادآور شد: ۹۰ درصد تجهیزات 
آزمایشگاهی، ابزارها و مواد آزمایشگاهی مورد نیاز عرصه 
پژوهش، فناوری و نوآوری ایران در داخل کشور تولید می 
شود که می توان با استفاده از این ظرفیت ارزشمند، فصل 
تازه ای از همکاری ها را بین شرکت های توانمند ایران و 

مراکز علمی، تحقیقاتی و صنعتی تاجیکستان رقم زد.

وی از آمادگی برای انتقال تجربه ارزشمند ایران در زمینه 
سیاست گذاری و حمایت از شــرکت های دانش بنیان 
خبر داد و اظهار داشــت: با نــگاه و تأکیــد ویژه رهبر 
معظم انقلاب، اسناد بالادستی قوی و قوانین پیشرفته 
ای که ایران در حوزه شــرکت های دانش بنیان و دارد 
حمایت های بسیار خوبی از رشــد و رونق این حوزه ها 
صورت گرفته که برخی از آنها معافیــت های مالیاتی 
و گمرکی، راهکارهای نوآورانــه تامین مالی و کمک به 
سرمایه گذاری است و آمادگی داریم این تجربیات را که 
این موجب رونق در زیســت بوم فناوری و نوآوری ایران 

شده است در اختیار تاجیکستان قرار دهیم.
 رییس مجلس ملی تاجیکستان که به ایران سفر کرده 
اســت، به همراه یک هیات پارلمانی و با حضور دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
 )iHiT( رییس جمهور از خانه نــوآوری و فناوری ایران

بازدید کرد.

معاون علمی و فناوری خبر داد:

افزایش تبادلات تجاری با کمک دانش بنیان ها
Newskasbokar@gmail.com

با گذشت بیش از یکسال از تصویب آیین نامه حمایت 
از کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال کارنامه دستگاه ها 
و سازمان ها در حمایت از کســب و کارهای دیجیتال 

منتشر شد.
به گزارش مهر، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ۲۳ 
آبان ۱۴۰۱ ضوابط شناسایی سکوهای مشمول طرح 
حمایت از سکوها و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال 
و شــرایط بهره مندی از حمایت های آن را منتشــر و 
فراخوان شناســایی ســکوهای علاقمند به حضور در 
طرح حمایت از ســکوها و کســب و کارهای اقتصاد 
دیجیتال را اعلام کرد. ایــن فراخوان به دنبال تصویب 
آیین نامه حمایت از کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال 
توســط کارگروه اقتصاد دیجیتال با عضویت ۶ وزیر و 
نمایندگانی از برخی نهادهای ذیربــط از جمله بانک 
مرکزی و معاونت فناوری ریاست جمهوری منتشر شد.

کارگروه اقتصاد دیجیتال با اختیارات قانونی از سوی 
ریاست جمهوری، آیین نامه حمایت از کسب و کارها 
را مورد بررسی قرار داد و نتیجه آن از طرف دولت ابلاغ 
شد که شــامل ۱۴ ماده و ۳۰ نوع حمایت است. آیین 
نامه مزبور با هدف حمایت از کسب و کارها و سکوهای 
ارائه دهنده سرویس به کسب و کارها تدوین شد و به 
این ترتیب کسب و کارها، سکوها و مردم، سه مخاطب 

اصلی این آیین نامه محسوب می شوند.
در این آیین نامه که حدود ۲۰ نوع امکان و حمایت قانونی 
جدید برای سکوها و کسب و کارهای اینترنتی پیش بینی 
شده است در قالب تکالیفی برای دستگاه های مختلف در 
قالب این آیین نامه ابلاغ شده است. تسهیلاتی همچون 
امکانات متنوع پرداخت، فراهم کردن زیرســاخت های 
سخت افزاری، برخورداری از مزایای استقرار در پارک های 
علم و فناوری، تبلیغ در سازمان صدا و سیما و … در این 

آیین نامه پیش بینی شده است.
مســئولیت پیگیری و کمیته نظارتی که در راستای 
اجــرای آیین نامه حمایتی دولت از کســب و کارهای 
حوزه اقتصاد دیجیتال ابلاغ شــده است به عهده چند 
وزارتخانه شــامل وزارت ارتباطــات، اقتصاد و صمت 
است. حال با گذشت بیش از یک ســال از زمان ابلاغ 
آیین نامه، پیگیری از آخرین وضعیت اجرای مفاد آن 
توسط دستگاه ها و نهادهای اجرای کشور تا پایان آبان 
ماه، حاکی از آن است که تعداد کسب و کارها بر روی 
سکوها از شهریور سال گذشته تا شهریور سال جاری از 

حدود ۴۸۰۰۰۰ کسب و کار به ۸۷۰۰۰۰ کسب و کار 
افزایش یافته است. برخی از دستگاه ها به تکالیف خود 

در حمایت از سکوهای داخلی عمل نکرده اند.
همچنین به منظور ارائه پیشرفت آیین نامه حمایت از 
سکوها و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال به طور کلی 
حدود ۳۳ جلسه پیگیری بین دستگاه ها شامل وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
بانک مرکزی، شــرکت پســت و همچنین جلســات 
کارگروه نظارت ماده ۱۴ و جلسات عمومی با نمایندگان 

تمام دستگاه های دارای تکلیف برگزار شد.
جزییات اجرا و عدم اجرای تکالیف دستگاه ها و نهادهای 
اجرایی در قبال آیین نامه حمایت از سکوهای اقتصاد 
دیجیتال به شــرح زیر اســت: بانک مرکزی در بخش 
خدمات متنــوع پرداخت مربوط به بنــد یک ماده ۲ 
آیین نامه برای فراهم شدن امکان راه اندازی »حساب 
امانی« در سکوهای مشمول تکلیف خود را در خصوص 
»وضعیت از نظر دستگاه« انجام نداده اما تکلیف خود را 
در خصوص »وضعیت از نظر سکوهای مشمول« انجام 
داده است و این تکلیف از نظر تحقق از دیدگاه کاربر در 

برخی سکوها قابل مشاهده است.
همچنیــن بانک مرکــزی در خصوص فراهم شــدن 
امکان پرداخت مستقیم در سکوهای مشمول تکلیف 
خود را در خصوص وضعیت از نظر دســتگاه و از نظر 
سکوهای مشــمول انجام داده اســت و این تکلیف از 
 نظر تحقق از دیــدگاه کاربر در برخی ســکوها قابل 

مشاهده است.
از سوی دیگر در خصوص فراهم شدن امکان راه اندازی 
کیف پول در سکوهای مشــمول و فراهم کردن درگاه 
پرداخت برای سکوهای مشمول، بانک مرکزی تکلیف 
خود را در خصوص وضعیت از نظر دســتگاه و از نظر 
سکوهای مشمول و همچنین از نظر تحقق از دیدگاه 

کاربر انجام داده است.
بانک مرکزی در خصــوص ماده ۲ و تبصــره ماده ۷ 
آیین نامه حمایت از سکوها و کسب و کارهای اقتصاد 
دیجیتال در بخش خدمات متنوع پرداخت تحت عنوان 
فراهم شدن امکان راه اندازی ریال رقمی در سکوهای 

مشمول و همچنین در خصوص قبول حساب کاربری 
افراد برای اعتبارسنجی مالی آنان در بانک ها، تکلیف 

خود را انجام داده است.
ســازمان امور مالیاتی در خصوص معافیت از تسلیم 
اظهارنامه و نگهداری اســناد و مــدارک بابت درآمد 
حاصله در ســکوهای مشــمول داخلی تا میزان مقرر 
در ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم، همچنین 
در خصوص تعیین حداقل نرخ مالیات مقطوع کسب 
و کارهای مشمول به صورت پلکانی و همچنین قبول 
هزینه های راه اندازی و توسعه کسب و کار و سکوهای 
مشمول به عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی بخشی از 

تکالیف خود را انجام داده است.
سازمان صداوسیما در بخش حمایت تبلیغاتی از سکوها 
و کسب و کارهای مشمول مربوط به ماده ۳ آیین نامه در 
خصوص ممنوعیت تبلیغ سکوهای مشابه خارجی در 
برنامه های این سازمان، تکلیف خود را از نظر دستگاه 
و سکوهای مشــمول انجام داده است اما در خصوص 
تبلیغ و معرفی به مدت ۶ ماه و تبلیغ و معرفی سکوهای 
مشمول بر اساس تعرفه فرهنگی تکالیف آیین نامه را 

انجام نداده است.
ســازمان صدا و ســیما همچنین در بخــش حمایت 
تبلیغاتی از سکوها و کسب و کارهای مشمول مربوط به 
جز ب بند سه ماده ۳ در خصوص انتقال کلیه تعاملات 
سازمان صداوسیما با مردم به سکوهای داخلی تکلیف 
خود را از نظر دســتگاه و از نظر تحقق از دیدگاه کاربر 
انجام داده است. همچنین در جز پ بند سه ماده ۳ این 
بخش در خصوص برنامه سازی برای معرفی به عموم 
مردم و مخاطبین تخصصی موفق به انجام تکلیف خود 

نشده است.
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در بخش حمایت 
تبلیغاتی از سکوها و کسب و کارهای مشمول مربوط 
به بند پنج مــاده ۳ در خصوص اســتفاده از ظرفیت 
کانون های تبلیغاتی و پیامــک تبلیغاتی تکلیف خود 
را انجــام داده اســت. همچنین در مــاده ۱۲ همین 
بخش با موضوع ایجاد امکان استعلام و صحت سنجی 
تولیدکنندگان محتوا که در سکوهای داخلی فعالیت 

می کنند، تکلیف از نظر دستگاه، سکوهای مشمول و از 
نظر تحقق از دیگاه کاربر انجام نشده است.

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در بخش خدمات 
پســتی مربوط به ماده ۴ این آییــن نامه در خصوص 
تخفیف پستی تکلیف خود را از نظر دستگاه و سکوهای 
مشمول انجام داده اســت. همچنین در بخش تأمین 
منابع برای تجهیزات مورد نیاز ســکوهای مشــمول 
مربوط به تبصره ماده ۵ این آیین نامه در خصوص ارائه 
زیرساخت برای راه اندازی اولیه سکوها تکالیف خود را 

انجام داده است.
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین در بخش 
تسهیل استقرار سکوهای مشمول در پارک های علم 
و فناوری مربوط به مــاده ۸ این آیین نامه در خصوص 
پذیرش و استقرار دفاتر و شــعب در پارک های علم و 
فناوری تکلیف خود را از نظر دستگاه انجام داده است اما 

این تکلیف از نظر سکوهای مشمول انجام نشده است.
این وزارت همچنین در بخش ارائه خدمات دولتی در 
سکوهای مشمول مربوط به ماده ۱۳ این آیین نامه در 
خصوص فراهم کردن امکان ارائه خدمات استقرار یافته 
در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند برای سکوهای 
داخلی تکلیف خود را انجام داده است. همچنین بخشی 
از تکلیف مربــوط به اعطای وام به کســب و کارها در 
خصوص ثبت نام متقاضیان و ارائه تســهیلات انجام 

شده است.
وزارت امور اقتصادی و دارایی در بخش اعتبار بخشی 
به کسب و کارها و کاربران مربوط به بند یک ماده ۹ این 
آیین نامه در خصوص اعطای نشان ویژه کسب وکار در 
سکو به کسب و کارهای احراز هویت شده تکلیف خود را 
در خصوص وضعیت از نظر دستگاه انجام داده است اما 
وضعیت این تکلیف از نظر سکوهای مشمول و تحقق از 

دیدگاه کاربر انجام نشده است.
همچنین بخشی از تکلیف این وزارتخانه در خصوص 
»تسهیل مجوز به کسب و کارها« در حال انجام است 
و بخشی دیگر هنوز اجرایی نشــده است. وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در بخش تســهیلات بانکی مربوط 
به ماده ۷ این آیین نامه در خصوص ارائه تسهیلات به 
کسب وکارهایی که فعالیت خود را از سکوهای خارجی 
به سکوهای مشمول منتقل کنند، تکلیف خود را از نظر 
دستگاه انجام داده است اما این تکلیف از نظر سکوهای 

مشمول و تحقق از دیدگاه کاربر انجام نشده است.

دســتیار معــاون علمی رییــس جمهور در توســعه 
زیرســاخت ها گفت: با توجه به اهمیت شــتابدهنده 
ها، حمایت از آنها باید به عنوان یــک اولویت ملی در 
نظر گرفته شــود. به گزارش معاونــت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری گردهمایی 
دو روزه شــتاب دهنده های منتخــب ایــران با هدف 
شبکه ســازی و اشــــتراک دانــــش و تجربــــه و 
اطلاع از آخرین حمایت ها و امکانــــات نهادهــــای 
دولتــی از جملـــه معاونت علمی، فنـاوری و اقتصاد 
 دانش بنیان ریاسـت جمهوری از صبح امروز در تهران 

آغاز شد.
بررســی دســتورالعمل شــتابدهنده ها، بررســی 
سیاســت های معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری در این حوزه، اعمال روال جدید 
ارزیابی، انتقال تجربیات موفق شتابدهنده ها، توسعه 
همکاری ها و شبکه سازی و آموزش و یادگیری از جمله 

اهداف برگزاری این رویداد است.

در روز اول ایـن رویـداد ضمن معرفی آسانسوری هر 
یک از شتابدهنده ها، محمدجواد صدری مهر، دستیار 
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهوری در ســاماندهی و توســعه زیرساخت های 
فناوری و نوآوری در خصوص برنامه ها و حمایت های 

دفتر توسعه زیرساخت سخنرانی کرد.
صــدری مهر با اشــاره به اینکــه ایــن گردهمایی به 
شبکه سازی میان شــتابنده ها کمک می کند، افزود: 
طی این رویدادشــتابدهنده هــا از آخرین حمایت ها 
و امکانات نهادهــای دولتی از جملــه معاونت علمی 
و فنــاوری و صندوق نــــوآوری و شــکوفایی مطلع 
می شــوند و مقدمات ایجاد فرصت های گســترده تر 
 برای شــتابدهنده ها فراهـــم می شــود تا برنامه ها و 
استارتاپ های خود را به مراحل بالاتری ارتقا دهند که 

در نتیجه، برای جامعه ارزش افزوده ایجاد می کند.

وی خاطرنشان کرد: با توجه به اهمیت شتابدهنده ها، 
حمایت از آنها باید به عنوان یــک اولویت ملی در نظر 
گرفته شــود. صدری مهر ضمن با بیان اینکه توسعه 
زیر ساخت زیست بوم فناوری و نوآوری از موضوعات 
اولویــت دار معاونت علمــی در همه دوره ها اســت، 
اضافه کرد: امروزه به برکت کوشــش های انجام شده 
اکوسیستم نوآوری کشور دارای بخش های مختلفی 
است و در دوره جدید معاونت علمی سعی شده است 
تا فعالیت این اکوسیستم توسعه یابد؛ حال در صورتی 
که بخواهیم اکوسیســتم فعال فناوری داشته باشیم، 
تنها راه ما ارتقاء بخش های خصوصی اســت و در این 
راستای مهم ترین نقش را در این قسمت شتابدهنده 

ها بازی می کنند.
دستیار معاون علمی رییس جمهور با اشاره به اینکه در 
دوره قبل معاونت علمی و فناوری، مجوز فعالیت برای 

زیرساخت زیست بوم نوآوری اعطا می شد، اما اکنون 
این موضوع وجود ندارد بلکه گواهی صلاحیت به این 
شتابدهنده ارائه می شود و بر اساس آن از سوی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
حمایت می شــوند، اظهار داشت: شــتابدهنده های 
نوآوری در حــال بهره برداری در صــورت صلاحیت 
متقاضی و با امتیاز کسب شده در شاخص های ارزیابی، 
در قالب سطح ۱ و ۲ مورد ارزیابی قرار می گیرند. مدت 
اعتبار گواهی صلاحیت صادر شــده دو ســاله است و 
تمدید آن بر اساس امتیاز ارزیابی سالانه آنها خواهد بود.
وی در پایــان گردهمایی دو روزه شــتاب دهنده های 
منتخب ایران را نقطه شروعی برای شبکه سازی های 
موثر میان شتابدهنده ها عنوان و ابراز امیدواری کرد که 
این رویداد ادامه دار باشــد و بتوانیم برای جامعه تاثیر 
گذار باشیم. گردهمایی شتاب دهنده های منتخب ایران 
با برگزاری پنل هـای گفت وگـو و شبکه سـازی تا عصر 

امروز ادامه یافت.

کارنامه دستگاه ها در حمایت از اقتصاد دیجیتال

آمارکسبوکارسکوهایبومی۲برابرشد

شتابدهنده ها به عنوان یک اولویت ملی باشند
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کار و
کارآفرینی 

 ركود به بازار كار هم سرايت كرد
 باوجود افزايش ۶۳۵ هزار نفري تعداد شــاغلان 
كشــور از پاييز ۹۳ تا ۹۴، ركود اقتصادي و سكته 
فعاليت ها باعث كاهش توليد، فروش و درنتيجه افت 
پرداختي بنگاه ها و حذف اضافه كاري ۲۶۴ هزار 
نفر شده است. بررســي ها نشان مي دهد متوسط 
پرداختي ها در بــازار كار ۲۲ ميليون نفري ايران 
پايين است و از اين رو بخش قابل توجهي از نيروي 
كار تمايل به انجام اضافه كاري براي تقويت حقوق 
و دســتمزد خود دارند. درواقع ميليون ها نفر به 
اين راهكار رسيده اند كه اگر مي خواهند دريافتي 
بيشتري داشــته باشند، ناچار هســتند ساعات 
بيشتري در محل كار خود بمانند يا مسئوليت هاي 
بيشتري را بپذيرند. همه اين ها نيز به اين برمي گردد 
كه اصلا كاري اضافه براي انجام وجود داشته باشد 
و بنگاه شرايط ايده آلي براي فعاليت را پيش روي 
خود ببينــد. نمي توان انتظار داشــت واحدهاي 
درحال تعطيلي و ورشكستگي، واحدهاي با فعاليت 
زيرظرفيت و آسيب پذير در برابر نوسانات نرخ ارز، 
سياست گذاري هاي يك باره، بنگاه هايي كه توان 
افزايش هزينه هاي توليد و قيمت تمام شــده را 
ندارند و خلاصه واحدهايــي كه با واردات بي رويه 
محصولات مشــابه خارجي مواجه انــد، بتوانند 
 فعاليت خود را بيشتر كرده و از نيروها بخواهند كه
 اضافه كاري كنند. به گزارش مهر، برخي واحدها 
باوجود توان و آمادگي بــراي افزايش توليد، بازار 
مناسبي براي فروش محصولات شــان ندارند و 
به اصطــلاح بازار كشــش خريد با تيــراژ بالاي 
محصولات شان را ندارد؛ از اين رو مجبور مي شوند 
تا زمان بهبود شرايط فروش، سطح توليد خود را 
كاهش داده و با ظرفيت متوسط يا پايين به فعاليت 

ادامه دهند. 

خبر

 ميــاد مــرادي، 
دانشجوي كارشناسي 
ارشــد مديريت منابع 
انساني، دانشگاه عامه 

طباطبايي
در دنياي كنونــي روزبه روز ســازمان ها و محيط 
كســب وكار در حال رشد و نمو هســتند و هر روز 
ســازمان ها و كســب وكارهاي مختلفي به عرصه 
فعاليت مي پيوندند و درواقــع دنياي امروز دنياي 
تخصص مهارت هاي مختلف اســت و ســازمان ها 
در كشــورهاي توســعه يافته به دنبــال افرادي 
هستند كه تخصص، دانش و روحيه آنان برای شان 
ملموس باشــد. اين امر در كشــور ما متاســفانه 
آنچنــان مــورد توجه واقع نشــده اســت چراكه 
از طرفي با توجه به تورم شــديد نيــروي كار افراد 
جوياي كار كمتر به دنبــال علاقه و تخصص خود 
مي روند و صرفا به دنبال جذب در يك ســازمان يا 
كســب وكار براي كسب درآمد هســتند. از طرفي 
خود ســازمان ها و فعالان عرصه كســب وكار لزوم 
انطباق نيروي انســاني با ســازمان يا كسب وكار 
خــود را درك نكــرده  و در اين زمينــه اهميت و 
 توجه لازم را به خــرج نداده اند. ايــن قبيل موارد

 باعث شده كه در كشــورمان اكثر افراد مشغول به 
انجام شغلي باشند كه كمترين علاقه و استعداد را 
در آن دارند. از اين رو اين قضيه مي تواند باعث پايين 
آمدن بهــره وري و همچنين افزايــش هزينه هاي 
آموزش وتلف شدن زمان و هزينه سازمان ها شود. از 
اين رو است كه هر روز رشته هاي مختلف دانشگاهي 
ايجاد مي شوند و روز به روز تخصصي تر و جزئي تر، 
مي شــوند چراكه ســازمان ها به دانش و تخصص 
اين افراد كــه فارغ التحصيل مي شــوند، نياز مبرم 
دارند، از طرفي امروزه هر ســازمان يا كســب وكار 
استراتژي خاص خود را داراســت، به عنوان مثال 
استراتژي يك موسسه خيريه با يك شركت توليد 
پوشاك طبيعتا بســيار متفاوت خواهد بود و براي 
موفق شــدن هر كدام بايد راه مخصوص به خود را 
پيمود ؛از اين رو موفقيت ســازمان ها و كسب وكار 

به انسان هاي شاغل در آن بســتگي دارد و درواقع 
به نوعي اين نيروي انســاني اســت كه شكست يا 
موفقيت يك سازمان و كســب وكار را رقم مي زند، 
در اين جاست كه هر كسب وكار و سازماني با توجه 
به مولفه هايي همچون توليدي، بازرگاني و خدماتي 
بودن استراتژي خاص خود را داراست و بايد سعي 
كند از افرادي براي پيمودن راه موفقيت و پيشرفت 
اســتفاده كند كه دانش، تخصص، روحيه و علايق 
آن ها تا حد زيــادي منطبق با ســازمان و اهداف 
كسب وكار باشد. به عنوان مثال براي سازماني كه 
ايده پردازي و خلاقيت يك نوع ارزش محســوب 
مي شود، نمي توان افرادي را به كار گمارد كه داراي 
يك روحيه رسمي و خواهان تبعيت مطلق از قوانين 
و مقررات در همه زمينه ها هستند و يا برعكس اگر 
رسميت و تبعيت از قوانين و مقررات در سازمان يا 
محيط كســب وكار يك نوع ارزش است، نمي توان 
افرادي را اســتخدام كرد كه به دنبال ايده پردازي 
و خلاقيت هســتند از اين رو لازم است كه قبل از 
هر چيزي استراتژي كسب وكار و سازمان مشخص 
شود و درواقع تعيين كنيم كه در سازمان يا محيط 
كســب وكارمان چه چيزهايي داراي ارزش است، 
چه تخصص ها و دانش هايي مورد نياز است و افراد 
مورد نياز بايد داراي چه نوع روحيه و خلق وخويي 
باشند و بسياري موارد ديگر؛ تنها بر اين اساس است 
كه مي توانيم دست به استخدام و به كارگيري افراد 
منطبق با استراتژي كسب وكار بزنيم. در اين جاست 
كه درصورت انطباق منابع انســاني با اســتراتژي 
كسب وكار و ســازمان اول از همه نياز به آموزش و 
هزينه هاي هنگفت آن كاهش مي يابد و همچنين 
ضايعات و خرابكاري هاي احتمالي پايين آمده و از 
طرفي چون روحيات، دانش، تخصص منابع انساني 
منطبق با اهداف و اســتراتژي كسب وكار است،از 
اين رو موجب ايجاد يك محيط پويا و فعال گشته 
و كاركنان و نيروي انساني از كار خود لذت مي برند 
و طبيعتا تمام موارد بالا منجر به موفقيت و پويايي 
كسب وكار و افراد شاغل در آن مي شود اما آن چيزي 
كه در اينجا حائزاهميت اســت و در انطباق منابع 

انساني با استراتژي كسب وكار كمك شاياني به ما 
مي كند، مساله جذب و استخدام مي باشد؛ اگر در 
جذب و اســتخدام از افراد متخصص و روان شناس 
و كارشــناس بهره ببريم و سعي كنيم با روش هاي 
مختلف افــراد مورد انتظــار خود را شناســايي، 
اســتخدام و جذب كنيــم، كمك شــاياني به ما 

می شود. مساله ديگر اين است انطباق با استراتژي 
و شرايط كســب وكار بايد در تمام سطوح مختلف 
سازماني و مديريتي اجرا شــود و از مدير گرفته تا 
كارشناسان و تكنسين ها و نيروهاي سطح پايين تر 
 هر كدام بايد تا حــدي برخوردار از ايــن انطباق

 باشند. 

همچنيــن در صورتــي كــه احســاس نيــاز به 
آمــوزش و توجيــه بيشــتر داشــتيم، مي توانيم 
با آموزش و توســعه منابع انســاني اين انطباق و 
هماهنگي را بيشتروبيشــتر كنيم تا كســب وكار 
 و ســازمان مان روزبــه روز در محيــط پرچالش

 امروزي موفق تر شود. 

در يک مقاله دانشگاهي بررسي شد 

لزوم انطباق منابع انساني با استراتژي کسب وکار 

شروع هر كسب وكار و حرفه اي ريسك 
و خطرات خاص خود را دارد و ممكن 
است به شكست يا موفقيت بينجامد. 
در استارتاپ هاي ناب ســعي بر اين 
است كه از ميزان ريسك و خطرات تا 
جايي كه ممكن است كم كنند و شانس موفقيت و رسيدن به 

هدف را بالا ببرند. 
امير محســني، عضو اتاق بازرگاني در رابطه با استارتاپ ناب، 
ريشــه و اهداف آن به »كســب وكار« گفت: وظيفه مهم در 
راه اندازي يك كسب وكار، تحقيق براي اعتبار، ارزيابي و توسعه 
ايده يا مفاهيم كسب وكار است. اگر ارزش يك شركت براساس 
تكنولوژي آن شــركت باشد، مهم اســت كه بنيان گذاران از 
مالكيت معنوي ايده هاي خود حفاظت كنند. اســتارتاپ ناب 

يك متدولوژي مدرن، محبوب و موفق كارآفريني است. 
وي درباره استارتاپ ناب گفت: استارتاپ ناب سيستمي است 
براي ساخت يك كسب وكار يا محصول در موثرترين راه ممكن 
براي كاهش ريسك شكســت. در اين رويكرد براي راه اندازي 
كســب وكار و محصول همه ايده هاي محصول و كسب وكار 
فرضياتي تلقي مي شــوند كه بايد با آزمايش كردن سريع در 
بازار اعتبارسنجي شوند. اين رويكرد بر آزمايش كردن علمي، 
بيرون دادن تكرار شدني محصول و بازخورد مشتريان استوار 

است تا به يادگيري معتبر برسد.
محســني توضيح داد: همانند رويه هاي مديريت ناب، فلسفه 
اســتارتاپ ناب به دنبال حذف كارهاي بي فايــده و افزايش 
كارهاي ارزش آفرين طي فاز ساخت محصول است به گونه اي 
كه استارتاپ ها بتـوانند بـدون نيـــاز به سرمايه گذاري هاي 
كلان بيروني، طرح هاي كسب وكار مفصل و محصولي بي نقص، 

شانس موفقيت بيشتري داشته باشند. 
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: كمال در ساخت محصول، 
طرح هاي كســب وكار درازمدت در يك بــازار غيرقطعي يا 
ناشناخته يا مفروضات اعتبارسنجي نشده، همگي چيز هايي 
هستند كه به كاربرندگان استارتاپ ناب از آنها پرهيز مي كنند. 

ريشه استارتاپ ناب
 ERIC( محسني درباره ريشه استارتاپ ناب گفت: اريك ريس
RIES( در سپتامبر ۲008 براي نخستين بار در وبلاگ خود 
از عبارت LEAN STARTUP استفاده كرد. باوجود آنكه 
در آغاز براي شركت هاي با فناوري بالا بود از آن زمان تاكنون 
كاربــرد آن به هر فرد، تيم يا شــركتي كه بــه دنبال معرفي 
محصول يا خدمتي نو در بازار بوده، گسترش يافته است. اكنون 
محبوبيت استارتاپ ناب از زادگاهش ســيليكون ولي بسيار 

فراتر رفته و در سراسر جهان گسترش يافته است. 
ايــن عضــو اتــاق بازرگانــي همچنيــن دربــاره فلســفه 
اســتارتاپ ناب گفت: فلســفه اســتارتاپ نــاب مبتني بر 
 توليــد ناب اســت؛ يــك روش توليــد جديد كــه در دهه 
۶0 ميلادي توســط تويوتا به كار گرفته شــد و به »سيستم 
توليــد تويوتا« هــم معروف اســت و پــس از موفقيت هاي 

تويوتا در دهه هاي بعد، نخست توســط خودروسازان غربي 
و ســپس در صنايع ديگر كاربرد يافت. سيســتم توليد ناب 
به عنــوان هدفش، كاهــش دادن هزينه هــا و مصرف منابع 
براي مواردي كــه ايجــاد ارزش براي مشــتري نمي كند را 
درنظر مي گيرد. درنتيجه به طور خاص متمركز مي شــود تا 
كارها و داشــته ها را در سراســر خط مونتاژ به حداقل مورد 
 نياز براي مشتري برســاند اما درصورت نياز از كارت كانبان

 استفاده مي شود. 
وي گفــت: اســتارتاپ نــاب از تركيــب توليــد نــاب، 
گســترش مشــتريان و توســعه نرم افــزاري چابــك 
 بــه همــراه آموزه هايــي از اســتارتاپ هاي موفــق بــه

 وجود آمد. 

استراتژي خروج
محسني همچنين در رابطه با استراتژي خروج گفت: استراتژي 
خروج يك مفهوم كليدي در برنامه ريزي است و تقريبا درباره 
هر پروژه اي مســتقل از موضوع پروژه تعريف مي شود. براي 
حصول موفقيت در هر كاري مانند شــغل، تحصيل، ســفر، 
پيوند، جدايي و هر چيز ديگري بايد بدانيم استراتژي خروج ما 

چيست، آيا راه بازگشت داريم؟ 
وي توضيــح داد: شــناگران پيــش از آنكه در يك مســير 
طولاني شــنا كنند، راه بازگشــت بــه نقطه شــروع را هم 
درنظــر مي گيرند. حتــي وقتي مغــازه مي رويم تــا لباس 
يا چيــز ديگــري بخريم، ابتــدا بايــد خاطرجمع باشــيم 
كه مي توانيم در صورت لــزوم پس بدهيم يا خير. داشــتن 

 انتخاب خروج از يك تصميم نقــش مهمي در تصميم گيري 
دارد. 

وي ادامه داد: بعد از لشكركشــي به عراق و افغانستان، وقتي 
مهاجمان به مشكلات بزرگ افتادند، فكر و ذكرشان استراتژي 
خروج بود و ديديم در عراق سياســت آمريــكا تغيير كرد و 
استراتژي خروج كليد خورد. در افغانستان نيز استراتژي خروج 
در دســتور كار رهبران ايالات متحده است. در همه جنگ ها 
فرماندهان ضمــن طرح حمله، فكر عقب نشــيني و خروج از 

صحنه عمليات را هم مي كنند.
 اســتراتژي خــروج خــودش يــك علــم اســت. فقــط 
 جنگ نيســت كــه احتياج بــه اســتراتژي خــروج دارد،

 از زدن يك شــركت گرفته تا پيوند با يك گروه سياســي و 

حتي رفتن به آسمان خراش، لازم است راه  درروی آن را هم 
بشناسيم وگرنه در شرايط خطير با مشكل روبه رو مي شويم. 

براي همين در بيشتر ساختمان هاي عمومي علامت استراتژي 
خروج را به ديوار مي زنند و زير آن نقشــه اي از ســاختمان و 
مســير هاي خروجي به نحوي ترسيم شده كه توجه حاضران 
در آن مكان را جلب كند. هدف آن اســت اگر سانحه اي مثل 

آتش سوزي رخ داد، همه بتوانند راه گريز را پيدا كنند. 
برگشــت به وضع نخســتين آنقدر بديهي اســت كه حتي 
مايكروسافت هم گوشي دستش آمده و مفيدترين كليدي را 
كه درست كرده، »كنترل زد« است كه اگر اشتباهي كرديم، 
 )مثلا متني را نوشــتيم و پاك كرديم و بعد پشيمان شديم( 

بتوانيم برگرديم. 

امير محسني در گفتگو با »كسب وكار« از استارتاپ ها مي گويد

استراتژي کاهش ریسك در استارتاپ ناب
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کشاورزي

فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه سازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز مي شود. مجري 
طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري استان هاي شمالي 
كشور با بيان اينكه فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه سازي 
اراضي شاليزاري استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز 
مي شود، افزود: قرارداد تجاري اين طرح سه ساله، هفته پيش ميان پيمانكار 

چيني و وزارت جهادكشاورزي به عنوان كارفرما منعقد شد. رضا عظيمي اظهار 
داشت: اكنون منتظر برقراري خط اعتباري چين به مبلغ ۷۰۰ ميليارد تومان 
هستيم و در صورت تامين اعتبار، امســال وارد عمليات اجرايي طرح تجهيز و 
نوسازي و يكپارچه سازي ۱۰۵ هزار هكتاري اراضي خواهيم شد. وي همچنين 
از طرح مطالعــات اجتماعي براي طرح تجهيز، نوســازي و يكپارچه ســازي 
اراضي كشاورزي براي نخســتين بار در دولت يازدهم خبر داد و تصريح كرد: 

در ۱۸ سالي كه از زمان اجراي اين طرح مي گذرد، هيچگاه مطالعات اجتماعي 
نداشتيم و از اين رو همواره در اجرا با مشكلاتي مانند پذيرش كشاورزان روبه رو 
بوده ايم. مجري طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور با بيان اينكه در ۱۸ ســال گذشته ۱۱۰ هزار هكتار 
اراضي كشــاورزي سراسر كشور تجهيز، نوســازي و يكپارچه شده اند، گفت: 
۸۰ درصد اين طرح در دو استان گيلان و مازندران كه برنج خيز هستند، اجرا 

شده است، ضمن اينكه در دولت جديد براي نخستين بار براي اجراي اين طرح 
مجري تعيين شــده و اين طرح با نگاه ويژه اي دنبال مي شود. عظيمي درباره 
اعتبارات سال جاري طرح تجهيز و نوســازي اراضي شمالي، اذعان داشت: از 
محل رديف هاي ملي، امسال ۳۵ ميليارد تومان اعتبار براي سه استان گيلان، 
مازندران و گلستان تخصيص يافته كه نسبت به ســال هاي گذشته افزايش 

خوبي داشته است. 

نوسازي ۱۰۵ هزار هكتار از اراضي شاليزاري استان هاي شمالي

رئيس انجمن آردســازان ضمن ابراز 
خرســندي از تامين گندم مورد نياز 
كشور از توليد داخلي و بهبود كيفيت 
آن، گفت: با توجه بــه حجم ذخيره 
اســتراتژيك، ديگر نيازي به واردات 
گندم نيست و تنها موضوع مهم بالاتر بودن قيمت گندم ايراني 
از قيمت جهاني است. ســيد محمدرضا مرتضوي با اشاره به 
توجه خاصي كه همواره در كشــور به گندم شده است، تاكيد 
كرد: در حال حاضر حدود ۵/ ۵ ميليون تن ذخيره استراتژيك 
گندم داريم كه شــايد تا پايان ســال به ۸ ميليون تن ذخيره 

گندم برسيم. 

ذخيره ۵/۵ ميليون تن گندم براي
 نخستين بار

وي با اشاره به اينكه امســال گندم توليدي در كشور تكافوي 
مصرف را مي دهد، تصريــح كرد: شــايد واردات گندم براي 
مصارف صنفي و صنعتي تا پايان سال صورت گيرد اما با توجه 
به بهبود كيفيت گندم توليدي در ايران نســبت به سال هاي 
گذشته و حجم ذخيره استراتژيك به ميزان ۵/۵ ميليون تن، 
ديگر نيازي به واردات گندم نيست و مي توانيم آرد بسيار خوبي 
نيز از اين گندم ها توليد كنيم. رئيس انجمن آردسازان با اشاره 
به اينكه در پايان دولت دهم ذخيره استراتژيك گندم در حالي 
كه بايد ۳ميليون تن مي بود، به كمتر از يك ميليون تن رسيده 
بود، اظهار كرد: براي نخستين بار است كه شاهد ذخيره گندم 

به ميزان ۵/۵ ميليون تن هستيم. 

آردسازان از قيمت تضميني گندم گله دارند

مرتضوي با اشاره به رضايت آرد سازان از افزايش توليد گندم 
گفت: در همه توليدات صنايع غذايي هرچه بيشــتر به توليد 
داخل اتكا داشته باشيم به نفع كشور اســت اما يك موضوع 
مطرح، قيمت خريد تضميني است كه معمولا بيشتر از قيمت 
جهاني تعيين مي شود. وي با اشــاره به گله آرد سازان نسبت 
به قيمت خريد تضميني گندم خاطرنشــان كــرد: به عنوان 
بخش خصوصي با قيمــت خريد تضميني موافق نيســتيم، 
چراكه فاصله آن با قيمت جهاني موجب مي شــود محصول 
 توليدي از جملــه آرد و ماكاراني قابل رقابت بــا نمونه هاي 

خارجي نباشند. 
تلاش در جهت خودكفايــي بخش هاي مختلف 

صنايع غذايي
رئيس انجمن آردسازان اظهار اميدواري كرد با بهبود وضعيت 
برداشت، درآمد كشاورزان افزايش يابد و قيمت خريد تضميني 
با نرخ هــاي جهاني فاصله زيادي نداشــته باشــد. مرتضوي 
همچنين ضمن ابراز اميدواري نسبت به خودكفا شدن ايران 
در توليد ذرت و روغن نيز گفت: بايد تلاش كنيم در بخش هاي 
مختلف صنايع غذايي خودكفا شــويم، چــرا كه براي امنيت 
غذايي خودكفا شدن در يك حوزه زراعي كافي نيست و نياز به 
زراعت يكپارچه، به كارگيري روش هاي درست زراعي و بهينه  

مصرف كردن آب در صنايع داريم. 

پيش بيني خريد 8 ميليون و 2۰۰ هزارتن گندم تا 
پايان فصل برداشت

به گزارش ايســنا، چندي پيــش علي قنبري، معــاون وزير 
جهاد كشــاورزي اعلام كرد كــه از ابتداي فصل برداشــت 
بيــش از ۷ ميليــون و ۷۰۰ هزار تــن گندم از كشــاورزان 

خريداري شــده كــه پيش بيني مي شــود در شــش ماهه 
باقيمانده ۸ ميليون و 2۰۰ هزار تن گندم به صورت تضميني 

خريداري شــود. طبق تاكيــد وي با توجه به ميــزان خريد 
تضميني گنــدم، نياز داخلــي به اين محصول اســتراتژيك 

 تامين مي شــود و در ســال جــاري گندمي به كشــور وارد 
نخواهد شد. 

رئيس انجمن آردسازان عنوان كرد 

گندم ايراني؛ باکيفيت اما گران

دبيــركل انجمــن پســته ايــران 
بــا بيــان اينكــه در برخــي خرده 
فروشــي ها قيمت پســته تــا ۱۰۰ 
 درصــد افزايــش مي يابــد، گفــت: 
بــا كيفيت تريــن پســته كيلويــي 
۳۰ هزار تومان از باغــدار خريداري مي شــود، ولي درخرده 
فروشي ها تا ۶۰ هزار تومان به فروش مي رسد. علي احمديان 
با انتقاد از روند افزايش قيمت پســته از توليد تا بازار مصرف 
افزود: بهترين نوع پســته از باغدار حداكثــر ۳۰ هزار تومان 
خريداري مي شود، حال چه مي شود كه اين محصول در بازار 
تا ۶۰ هــزار تومان به فروش مي رســد؟ اين موضوعي اســت 
 كه اتحاديه خشــكبار در قبال خرده فروشــي هاي خود بايد 

پاسخگو باشد. 

خرده فروشان پســته ۱۰۰ درصد سود دريافت 
مي كنند

وي با بيان اينكــه برخي خرده فروشــان در فروش پســته 
۱۰۰ درصد ســود دريافــت مي كننــد، خاطرنشــان كرد: 
مســائل فروش اين محصول در بازار مصرف بايد حل شــود 
اما هر ســاله شــاهد تكرار اين موضوع هســتيم، در مواردي 
مشاهده شــده اســت كه در فصل خريد اين محصول حتي 
 كمتر از قيمــت واقعي خــود و به نصــف قيمــت از باغدار 

خريداري مي شود. 
بهره وري توليد پسته پايين، هزينه هاي توليد بالا

احمديان در پاســخ به وضعيت بهره وري و هزينه هاي توليد 
پسته در كشور گفت: بهره وري توليد پسته در كشور ما پايين 
و هزينه هاي توليد بالاست، زيرا هنوز برداشت اين محصول در 
كشور ما با دست انجام مي شود. دبيركل انجمن پسته ايران با 
اشاره به بر آورد توليد اين محصول در كشور ادامه داد: در سال 
جاري برآورد توليد 2۱۰ تا 22۰ هزار تن انواع پسته شده است 

كه در مقايسه با سال گذشته تفاوت چنداني نخواهد داشت. 

ايجاد مشكل براي درختان پسته به دليل شوري 
آب كرمان 

وي اظهار كرد: برداشت اين محصول از نيمه شهريور به مدت 
يك ماه تا 4۵ روز شــروع مي شود. اين مقام مسئول همچنين 
درباره وضعيت منابع آبي استان كرمان به عنوان قطب توليد 
اين محصول گفت: درخت پسته با وجود اينكه درختي مقاوم 
در برابر شــوري آب اســت اما در برخي از مناطق كيفيت آب 
 به حدي پاييــن آمده كه اين درخت مقاوم نيز دچار مشــكل 

شده است. 

تغيير مسير پسته از چين به اروپا
وي  درباره تاثيرات شــرايط پســا تحريم بر صادرات پســته 
تصريح كرد: در ســال جــاري ۱۶۰ هــزار تن پســته براي 
صادارت وجود دارد و به نظر مي رســد كــه تغييري در ميران 
آن وجود نداشته باشــد، اما رفع شدن مشــكلات ما در پسا 

تحريــم باعث مي شــود هزينه هاي اضافي كــه بابت حمل و 
نقل و انتقال پول وجود داشــت از بين برود. احمديان اضافه 
كرد: صادرات پسته در ســال هاي تحريم به سمت كشورهاي 

آسيايي به ويژه چين متمايل شــده بود كه در اين دوران اين 
 امكان وجود دارد دوباره ميزان صادرات پســته ايران به اروپا

 افزايش يابد. 

تمايل بازرگانان به صادرات پسته به صورت فله
اين مقام مسئول درباره اينكه چرا عمده پسته صادراتي ايران به صورت 
فله صادر مي شــود، تاكيد كرد: به دليل اينكه تعرفــه واردات محصول 

آماده، در بيشتر كشور ها بيشتر از واردات مواد خام است به همين منظور 
بازرگانان ما نيز تمايل به صادرات فله اي دارند زيرا تفاوت تعرفه واردات 

ماده اوليه و محصول آماده در مواقعي تا ۵ برابر نيز افزايش مي يابد. 

دبيركل انجمن پسته ايران اعلام كرد 

افزايش 2 برابري قيمت پسته از باغ تا بازار
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استان ها

در ۹ ماهه نخست امسال؛
۱۵ روستای ایلام از نعمت گاز 

برخوردار شدند
 ایلام- مدیرعامل شــرکت گاز استان ایلام از 
گازرسانی به ۱۵ روستا در اقصی نقاط استان 
ایلام در طول ۹ ماهه نخست امسال خبر داد و 
گفت: هم اکنون ۱۰۰ درصد جمعیت شهری 
و ۹۹ درصد جمعیت روســتایی استان از گاز 

طبیعی برخوردار هستند.
بــه گــزارش روابــط عمومی شــرکت گاز 
اســتان ایــلام؛ محمود کشــاورز با اشــاره 
به اینکــه تلاش می شــود تا پایان امســال 
پرونــده گازرســانی در مناطق روســتایی 
استان نیز بسته شــود، اظهار داشت: از این 
تعداد هفت روســتا در هلیلان، پنج روســتا 
در دهلران، یک روســتا در ملکشــاهی، یک 
 روســتا در ایوان و یــک روســتا در مهران

 بوده است.
وی افــزود: ایــن روســتاها شــامل روان از 
ایوان، پیامن ســفلی، علیا و وســطی، سره 
ویان، ســول آبــاد، داربید کرنی و گشــور 
از توابــع هلیلان، کعب الحــاج، چم هندی، 
هاویان، شــهرک کاور توه طــاق و ابوغویر از 
توابع دهلران و بلوطستان شــوهان از توابع 
 ملکشــاهی، ســرتنگ زعفرانــی از مهران 

هستند.
مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان ایــلام 
تصریح کــرد: بــا گازرســانی بــه این ۱۵ 
روســتا، بیــش از ۴۲۲ خانوار بــا جمعیتی 
 بالغ بــر یکهــزارو ۶۹۶ نفــر از گاز طبیعی

 برخوردار شده اند.
کشــاورز تأکید کرد: گازرســانی به مناطق 
محــروم از مولفه هــای اصلــی توســعه 
پایــدار روســتایی اســت و رونــد اجرایی 
پروژه هــای گازرســانی بــه یــک درصــد 
جمعیــت باقیمانــده روســتایی اســتان 
که از مناطق کمتر توســعه یافته و ســخت 
 گذر اســت تــا پایان ســال جاری بســته 

می شود.
وی با اشاره به اینکه ۲۶ شــهر استان از گاز 
طبیعی برخوردار شــده اند و هم اکنون همه 
شهرهای استان گازدار هستند، بیان داشت: 
در حال حاضر ۵۷۰ روستای استان از نعمت 
گاز برخوردار شده اند که با برنامه ریزی های 
انجام شــده تا پایان ســال، همه روستاهای 
دارای قابلیت گازرســانی در اســتان گازدار 

خواهند شد.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام تعداد 
کل روســتاهای ایلام را ۶۳۷ روســتا عنوان 
کرد و خاطرنشــان ســاخت: از ایــن تعداد 
۵۷۰ روســتا گازدار، ۱۷ روســتا در دست 
اجرا، شــش روســتا در برنامه ریــزی آتی 
گازرسانی و ۴۴ روســتا بدلیل شرایط خاص 
از جمله صعب العبور بودن، خالی از ســکنه 
بودن، جمعیت ســاکن کمتــر از پنج خانوار 
و غیره، از لحاظ ســرانه کشــوری مصوب، 
 بــرای گازرســانی فاقــد توجیــه و قابلیت 

گازرسانی هستند.

خبر

روح الــه عبدالعلی زاده – 
تبریز؛مدیرعامل شــرکت 
توزیع نیروی بــرق تبریز 
گفت: بانوان شاغل در برق 
تبریز از جایگاه مناســبی 
برخوردار هستند و برای تحقق اهداف صنعت برق 

نهایت تلاش را می کنند.
به گزارش خبرنــگار ما از تبریز، عباس حســامی 
در آیین تجلیل از بانوان شــاغل در شرکت که به 
مناسبت سالروز میلاد حضرت فاطمه)س( برگزار 
شد، با بیان اینکه در برهه ای از تاریخ که انسان ها 
با توجه به مقابله با خطرات محیط بیرونی وابسته 
به قدرت بدنی بودند، مردان نقش پررنگ تری در 
جوامع داشتند، اظهار کرد: اما امروز به دلیل تغییر 
نوع زندگی، انسان ها به عنوان موجودی هوشمند و 
آگاه به زندگی ادامه می دهند و آن قدرت بدنی دیگر 
معنایی ندارد. وی افزود: به لطف پیشــرفت علم و 
آگاهی نوع بشر در چندین دهه اخیر، تعاریف تغییر 
کرده و نقش بانوان بیش از پیش در توسعه جوامع 

موثر بوده است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز ادامه 
داد: امروز شاهد هستیم بانوان شاغل در برق تبریز 
از جایگاه مناسبی برخوردار هستند و برای تحقق 

اهداف صنعت برق نهایت تلاش را می کنند.
حسامی خاطرنشان کرد: با توجه به نقش موثر زنان 
جامعه در شــرکت برق تبریز نیز تلاش می شود از 
توانایی بانوان در جایگاه های مختلف استفاده شود. 
وی بیان کرد: اینکه گفته می شــود کنار هر مرد 
موفقی حمایت های یک زن قرار دارد، سخن گزافی 

نیست چرا که زنان فداکارتر از مردان هستند.

 تامین برق اســكان اضطراری ۱۰ هزار 
نفری در رزمایش بزرگ

مانور اســکان اضطراری ۱۰ هــزار نفری جمعیت 
هلال احمر آذربایجان شــرقی در تبریز برگزار شد. 
در این رزمایش شــرکت توزیع نیروی برق تبریز 
به صورت مطلوب برق مورد نیــاز ۱۰ هزار چادر را 

تامین کرد.
به گزارش خبرنگار ما از تبریز، مانور اسکان و درمان 
اضطــراری جمعیت هلال احمر آذربایجان شــرقی 

به عنــوان بزرگ ترین مانور زلزله، اســکان و درمان 
اضطراری با هدف افزایش آمادگی دستگاه های اجرایی 
و مردم برای مقابله با حوادث طبیعی با محوریت مقابله 
با زلزله و با حضور همه دســتگاه های خدمات رسان 
همچون شهرداری و اداره های گاز، برق، آتش نشانی و 

در ۱۱ نقطه از کلان شهر تبریز برگزار شد.
این مانــور به صــورت پایلوت در خیابــان آزادی 
روبه روی پارک باغشــمال و به صورت هم زمان در 

۱۰ نقطه از شهر تبریز برگزار شد. 
 ناصر عبائی رئیس مدیریت بحران و پدافند غیرعامل 
شــرکت توزیع نیروی برق تبریــز، گفت: طی این 
رزمایش تیم هــای عملیاتی مدیریــت بحران و 
پدافند غیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز بر 
اساس سناریوی تعیین شده توسط مدیریت بحران 
استانداری و هلال احمر مکلف به تامین برق منطقه 
شــدند. وی افزود: در این تمرین بزرگ کشــوری 
به منظــور برقراری بــرق  ۱۰ هزار چادر اســکان 
اضطراری، شــرکت توزیع نیروی برق تبریز ضمن 
استقرار ۴ دستگاه ژنراتور تامین برق و ۱۳ دستگاه 
خودروی سبک و سنگین و نیمه سنگین و ۹ اکیپ 
۴ نفره در مناطق ۱۰ گانه شهر تبریز و محل پایلوت 

اقدامات لازم را انجام دادند.
عبائی خاطرنشــان کرد: همچنین علاوه بر تامین 
برق اضطراری یــک هزار چادر اســکان موقت در 

محل پایلوت رزمایــش، تامین برق محدوده انجام 
رزمایش از طریق اســتقرار ژنراتورهــا بدون هیچ 

مشکلی انجام شد.

 هوشیاری اهالی روستای شیرامین مانع 
سرقت تجهیزات شبكه برق شد

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز از سرقت 
نافرجام تجهیزات شبکه برق به دلیل هوشیاری و 
حضور به موقع یکی از اهالی روســتای شیر امین 

اذرشهر خبر داد.
عباس حسامی با اعلام این خبر اظهار کرد: صبح روز 
گذشته حوالی ۵ صبح سه یا چهار نفر سارق مشغول 
سرقت سیم مسی در روســتای شیرامین آذرشهر 
بودند که با حساسیت و برخورد یکی از شهروندان، 

سارقان مجبور به فرار شدند.
وی بیان اینکه چنین مشکلاتی علاوه بر قطعی برق 
شهروندان خسارت های بســیاری به شبکه توزیع 
برق وارد می کند، اضافه کرد: به منظور پیشگیری از 
وقوع چنین مشکلاتی از شهروندان عزیز تقاضا می 
شود در صورت مشاهده فعالیت های مشکوک حتی 
با لباس مخصوص شرکت توزیع نیروی برق بر روی 
شبکه، موضوع را از طریق سامانه فوریت های برق 

۱۲۱ استعلام و پیگیری کنند.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیروی بــرق تبریز 

خاطرنشان کرد: به پاس اقدام ارزشمند این شهروند 
در محل دفتر مدیریت برق آذرشهر و با حضور رئیس 

کلانتری آذرشهر از وی قدردانی شد.

 كاهــش زمــان پاســخ گویی بــه 
درخواست های مردمی به 7 روز

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز  گفت: به 
طور میانگین به درخواست های ارائه شده از طریق 
میز خدمت طی ۷ روز کاری پاسخ داده می شود که 
این میزان نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته 

کاهش چشمگیری داشته است.
 عبــاس حســامی در خصــوص پاســخگویی به 
درخواست های مردمی گفت: به منظور پاسخ دهی 
به درخواست ها و شکایات شهروندان، میز خدمت 
شرکت به صورت حضوری و غیرحضوری فعال است.

وی افزود: طی بازه زمانی ۴ ماهه از ابتدای شهریور 
ماه سال جاری تا پایان آذرماه ۲۰۰ مورد درخواست 
به صورت حضوری و غیر حضوری ثبت شده که به 
تمام درخواســت ها به صورت ۱۰۰درصدی پاسخ 

داده شده است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز با بیان 
اینکه بحث تکریم ارباب رجوع یکی از اولویت های 
اساســی این شــرکت بــوده و همکاران بــا تمام 
تلاش در این خصوص و تســریع در پاسخ دهی به 
درخواست های مشــترکان پای کار هستند. اضافه 
کرد: به طور میانگین به درخواست های ارائه شده 
از طریق میز خدمت طی ۷ روز کاری پاسخ داده می 
شود که این میزان نسبت به مدت زمان مشابه سال 

گذشته کاهش چشمگیری داشته است.
 در ادامه شــاهرخ طلوع اصغری کارشــناس میز 
خدمت شــرکت توزیع نیروی برق تبریز گفت: در 
کنار فعالیت میز خدمت شــرکت در طول هفته، 
روزهای سه شــنبه میز خدمت در محل شرکت از 
ساعت 8 تا ۱۰  صبح با حضور مدیرعامل برپا بوده و 
به صورت چهره به چهره درخواست ها و مشکلات 

بررسی می شود.
وی با بیان اینکه بخشــی از درخواست های ارائه 
شده از طریق سامانه ســمات )سامانه رسیدگی به 
درخواست ها و شکایات شرکت توانیر( و به صورت 
حضوری رسیدگی می شــود، ادامه داد: همچنین 
از طریق تماس تلفنی و حضوری در تمام روزهای 

کاری به شهروندان پاسخ داده می شود.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز:

بانوان نقش موثری در تحقق اهداف صنعت برق دارند

پس از انجام بازدید ۲ هزار ساعته؛
واحد ۱ گازی نیــروگاه نکا به 

مدار تولید بازگشت
واحد ۱ گازی نیروگاه شهیدسلیمی نکا که به 
منظور انجام بازدید دوره ای ۲ هزار ســاعته و 
ارتقاء آمادگی جهت تولید پایدار انرژی از مدار 
خارج شــده بود، به مدار تولید بازگشت. مدیر 
امور تعمیرات سیکل ترکیبی با اعلام این خبر 
گفت: این واحد که به منظور انجام بازدید و رفع 
اشکالات به مدت سه روز از مدار خارج شده بود، 

به شبکه سراسری برق کشور پیوست.
عبدالرضا محمودی رســتمی افزود: در این 
بازدید عــلاوه بر انجــام فعالیت های معمول 
در بازدیدهای ۲ هزار ســاعته در بخش های 
مکانیــک، الکتریک و ابزاردقیــق، اقداماتی 
همچون بازدید از اتاق های احتراق و تعویض 
۱۱ هلدر)نگهدارنده( سوخته، تست و بررسی 
حفاظت هــای ژنراتــور و ترانــس، بازدید، 
تمیــزکاری و آچارکشــی فلکســیبل های 
خروجی ژنراتور، تعمیر اساسی فن تحریک، 
رفع اشــکال و ترمیم ترک هــای موجود در 
دیفیوذر، رفع اشــکال و ترمیــم ترک های 
موجود در اینزرت رینگ اتاق احتراق، ترمیم و 
اصلاح سیلهای آب بندی دیواره دایورتر دمپر، 
رفع نشتی از مسیر سوخت گازوئیل در بالای 
اتاق احتراق و سرویس و رفع اشکال از رلیف 

ولو سوخت گازوئیل انجام شد.
وی ادامه داد: این واحد پس از مواجه شــدن 
با اعمال محدویت در تخصیص ســوخت گاز 
از ابتدای آذر ماه تاکنون حســب نیاز شبکه 
با ســوخت گازوئیل در مدار قرار می گیرد و 
از زمان نصب اولیه دارای ۲۲۲ هزار ســاعت 
کارکرد معادل است. نیروگاه شهیدسلیمی نکا 
با ظرفیت اسمی تولید ۲۲۱۴ مگاوات شامل 
۴ واحد بخــار ۴۴۰ مگاواتی، بلوک ســیکل 
ترکیبی شــامل ۲ واحد گازی ۱۳۷.۶ و واحد 
بخار ۱۶۰ مگاواتی و دو واحد توربواکسپندر 
۹.۴ مگاواتی یکــی از بزرگترین نیروگاه های 
کشور اســت و سهم بســزایی در تأمین برق 

کشور و پایداری شبکه ایفا می نماید.

بهره مندی بیش از 29 هــزار و ۵00 
مشترک  از نعمت گاز طبیعی طی 9 ماهه 

سال ۱402 در استان اصفهان

به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
اصفهان، ابوالقاسم عســکری مدیرعامل این 
شرکت گفت: در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۲ بیش از 
۲۹ هزار و ۵۰۰ مشترک از نعمت گاز طبیعی در 
سطح استان پهناور اصفهان بهره مند شدندکه 
از این تعداد ۲۵ هزار و ۴۴۱ مشترک شهری و ۴ 
هزار و 8۹  مشترک روستایی به جمع مشترکین 

این شرکت پیوستند.
وی، افــزود: در همین مدت، بیــش از ۱۰ هزار 
انشعاب نیز نصب شده است که از 8 هزار و ۲۹۱ 
انشعاب شهری و ۲ هزار و ۱۱۰ انشعاب روستایی 
در سطح این اســتان نصب شده است. عسکری 
گفت: با همت و تلاش های انجام شــده در این 
شرکت در ۹ ماهه سال جاری، ۵۳۱ کیلومتر شبکه 
و خطوط تغذیه در سطح استان اصفهان اجرا شده 
است. وی اظهار داشت: به جهت تحقق شعال سال 
در راستای مهار تورم و رشد تولید به بیش از ۷8۴ 
واحد تولیدی و صنعتی مطابق مصوبه شــورای 

اقتصاد، گازرسانی انجام گردیده است.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان اصفهان بیان 
داشت: تاکنون به ۱۱۴شــهر و بیش از ۱۵۰۰ 
روستا و مکان مزرعه در سطح استان اصفهان 
گازرســانی انجام گردیده و ماموریت و رسالت 
این شــرکت، تامین گاز طبیعی ایمن و پایدار 
مشترکین خانگی، تجاری و صنعتی و نیروگاهی 

این استان پهناور می باشد.
همچنین مدیرعامل شرکت گاز استان از کلیه 
هم استانی های فهیم و بافرهنگ تقاضا نمود که 
با رعایت دمای آسایش ۲۱ – ۱8 درجه مدیریت 
بهینه مصرف گاز را رعایت نماینــد و به ازای 
کاهش هر ۱ درجه سانتیگراد دمای ساختمان 
ها ۶ درصد در مصرف این انرژی ارزشمند صرفه 
جویی نموده و امکان بهره مندی کلیه هم استانی 
ها و هموطنان عزیز را از این موهبت خدادادی 

بویژه در فصول سرد فراهم نمایند.

اخبار

صنعت نفت برای پیشــگیری از حوادث نیازمند 
بازبینی مجدد فرهنگ ایمنی است و بایستی تفکر 
ایمنی محور بر تفکر تولیــد محور در اولویت قرار 
گیرد و ساختار مواجه کاری براساس اولویت دادن 
به تفکر پیشگیری از حوادث و رعایت کامل و جامع 

و به موقع هر سه مقوله HSE  است.
 مهندس محمود نصیری در هشتمین گردهمایی 
تخصصی روســای HSE ، پدافنــد غیر عامل و 
مدیریت بحران شرکت ملی نفت ایران در رابطه 
با اشــاره به علل حوادث اخیر صنعت نفت و عدم 
ارتباط آن با بی انگیزگی شــغلی اظهار داشــت : 
بررسی علل ریشه ای این گونه حوادث موید این 
نکته است که عوامل انگیزشــی  در این موضوع 
دخیل نبوده و عامل اساســی عدول از ضوابط و 

مقررات ایمنی بانی این حوادث است.
وی با بیان این موضوع که ملت شــریف ایران با 

برخورداری از حس و بــاور عمیق دینی و میهنی 
همیشــه فرهنگ ایثار و گذشت سرلوحه آنان در 
خدمت به کشورمان است و مشکلات و کمبودها 
باعث از بین رفتن مسئولیت پذیری آنها نمی شود ، 
خاطرنشان کرد :فداکاری و خدمت در سخت ترین 
شرایط کاری در صنعت نفت موید این نکته است 
و برای رســیدن به صنعتی ایمن ، علاوه بر حفظ 
این روحیه نیازمند آموزش ؛ افزایش تخصص و به 
کار بستن ضوابط ایمنی قبل از هر گونه فعالیتی 
هستیم تا کارکنان خدوم این صنعت با طیب خاطر 

در محل کار خود حضور یابند.
بر اساس این گزارش ، مهندس نصیری با معرفی 
اجمالی حوزه فعالیت شرکت بهره برداری نفت و 
گاز غرب و پارامترهای خاص این شــرکت اظهار 
داشت : حوزه فعالیت شــرکت بهره برداری نفت 
و گاز غــرب در چهار اســتان کرمانشــاه ، ایلام 

،لرســتان و شمال خوزستان اســت. این شرکت 
هم اکنون دارای یک میــدان گازی و ۱۲ میدان 
نفتی فعال اســت  که پنج میدان نفتــی پایدار 
غرب ، آبــان ،دهلران ،نفت شــهر و آذر به عنوان 
میادین  مشــترک محسوب می شــوند که این 
موضوع تمهیدات و حساسیت ویژه ای برای تولید 
مستمر و بی وقفه را ایجاب می نماید.  همچنین 
وجود ۶۵۰ کیلومتر نوار مرزی مشترک با کشور 
عراق ؛ صیانت از تاسیســات ، پاکســازی و مین 
روبی و ادوات جنگی به جا مانده در مناطق تحت 
پوشش شرکت و پایش مستمر آنها را می طلبد تا 
 حادثه ای برای کارکنان و تاسیســات شرکت به 

وجود نیاید.
مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب،  
دیگر شــاخصه این شــرکت را وجود تنها میدان 
گازی در غرب کشــور ذکر کرد و اظهار داشــت : 

میــدان گازی تنگ بیجار در شــرایط فعلی تنها 
میدان گازی توسعه یافته در غرب کشور به شمار 
می رود که به همین دلیل نقش ویژه ای در تامین 
گاز زمســتانی دارد ؛ همچنین  گاز این میدان از 
ترش ترین نوع میادین گازی دنیا  اســت که  این 
موضوع نیازمند تجهیزات و تاسیســات خاص و 
 شرایط بهره برداری ، تعمیرات و نگهداشت آن نیز 

ویژه  است.

به گزارش روابــط عمومی مخابرات منطقــه اصفهان، رئیس 
اداره مخابرات شهرستان اردســتان در این خصوص گفت: در 
راستای ارائه خدمات مخابراتی بروز به روستاهای شهرستان 
و با توجه به پیگیری هایی که از سه سال پیش تا کنون صورت 

گرفت؛ در نیمه دوم سال جاری اعتبارات لازم جهت نصب یک 
سایت جدید در روستاهای مجموعه امامزادگان از بخش مهاباد 
اختصاص پیدا کرد و پس از انجام یک مــاه عملیات اجرایی، 
سایت جدید راه اندازی و وارد شبکه همراه اول شد. حمیدرضا 
ترکیان افزود: با اجرای این پروژه در روســتاهای حسن آباد، 
خوش آباد و حیدرآباد و همچنین روستاهای همجوار، پوشش 
همراه اول ارتقاء یافت و علاوه بر بهبود آنتن  دهی شبکه همراه 
اول و افزایش کیفیت سرویس دهی در مکالمه در روستاهای 
مذکور، شاهد افزایش و بهبود در ســرعت اینترنت همراه اول 
 ۴G خواهیم بود. وی عنوان کرد: همچنان ارتقای تکنولوژی
ســایت مذکور نیز در برنامه آتی مخابرات شهرستان قرار دارد 
که امیدوارم به زودی شاهد بهره برداری این تکنولوژی نیز در 

این سایت باشیم.

سمنان.ســپیده خورســی: ســرهنگ علیرضــا ابوطالبی 
فرمانده یــگان حفاظت اداره کل منابــع طبیعی آبخیزداری 
 اســتان دردیدار با محمــود قدرتی سرپرســت فرمانداری 
شهرســتان آرادان بــا بیــان اینکــه نقــش و مشــارکت 
مــردم در امــر حفاظــت از عرصــه هــای منابــع طبیعی 
بســیار تأثیرگــذار اســت،عنوان کــرد: برای پیشــگیری 
واطفای حریــق درمراتع مجریــان طرح هــای مرتعداری و 
بهره بــرداران منابــع طبیعــی، همیاران طبیعــت محافظ، 
دهیاران، مدیر یــت بحران فرمانداری، هــلال احمر، نیروی 
 انتظامی، نظامی و شــورای اســلامی روســتاها در مناطق

 بحرانی کمک کنند.
ســرهنگ ابوطالبــی بــه شناســایی نقــاط بحرانــی و 
حســاس به آتش ســوزی در عرصه هــای منابــع طبیعی 

اشــاره کــرد و افــزود: بــرای کنتــرل و پیشــگیری از 
 حریــق در مراتــع به کارگیــری دیده بان هــا بســیار مهم 

و اساسی است.
فرمانــده یــگان حفاظــت اداره کل منابــع طبیعــی و 
آبخیزداری اســتان از مسؤولان مربوطه خواســت با چاپ و 
نصب بنر و اطلاع رســانی از طریق رســانه های ملی و محلی 
درمناطقی کــه مردم بیشــترین تردد را برای دســتیابی به 
عرصه های منابــع طبیعی دارند، هشــدارهای لازم را اعلام 
کننــد و ســامانه امــدادی ۱۵۰۴و ۱۳۹ را در اختیار مردم 
قرار دهند تا به محــض رؤیت هرگونه تخریــب، تصرف و یا 
آتش سوزی، به ســامانه امدادی در ســازمان منابع طبیعی 
 و آبخیــزداری کشــور وادارات منابع طبیعــی وآبخیزداری 

استانها اعلام کنند.

News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل نفت و گاز غرب:

بازتعریف فرهنگ ایمنی؛ کلید سلامت صنعت نفت و پیشگیری از حوادث

به کارگیری دیده بان ها جهت کنترل و پیشگیری از حریق در مراتع و جنگلها پوشش شبکه همراه اول در روستای امامزادگان شهرستان اردستان توسعه یافت

  ایلام- مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان ایلام گفت: با 
اجرای طرح های آبرسانی با مشارکت خیّرین آبرسان جمعیتی 
افزون بر ۵۴۲۱ نفر در اســتان ایلام از خدمات تامین آب شرب 

پایدار برخوردار خواهند شد.
پرویز ناصری گفت: آبرسانی به ۴۰ روستای استان شامل احداث، 
توسعه، اصلاح و بازسازی شــبکه های توزیع، با تامین لوله پلی 
اتیلن با اقطار ۶۳ تا ۱۶۰ میلی متر پلی اتیلن توسط خیر آبرسان 

کشور در حال اجرا است.
وی افزود: خریــد لوله های پلی اتیلن با اقطــار ۶۳ تا ۱۶۰ میلی 

متری به متراژ ۶۲.۹ کیلومتر به ارزش ۴۰میلیارد ریال از طریق 
خیر بنیاد نیکــوکاری ابراهیمی )پدر آبرســان ایران( خریداری 
و اهداء گردیده اســت که عملیات اجرایی آنهــا به صورت امانی 
و پیمانی در تمام روستاهای مصوب شــده در حال انجام و بعضا 
 در تعدادی از روســتاها خاتمه یافته و مردم از آب آشــامیدنی 

برخوردار شده اند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان ایلام ادامه داد: همچنین 
توسط این بنیاد نیکوکاری، خدماتی جهت آبرسانی به روستاهای 
شهرســتانهای مهران، دهلران، ملکشــاهی، دره شــهر، چوار، 

هلیلان، ســیوان، ایوان و ایلام انجام شده اســت که امیدواریم 
 تا پایان ســال جاری از نعمت آب آشامیدنی ســالم و بهداشتی 

برخوردار شوند.
ناصری تاکید کرد: این پروژه ها در جهت حل مشکل تنش آبی و 
تامین تجهیزات مورد نیاز برای اجرای طرح های آبرسانی اجرایی 

می شوند.
این مســئول خاطرنشــان کرد: با اجرای طرح های آبرسانی با 
مشارکت خیّرین آبرسان جمعیتی افزون بر ۵۴۲۱ نفر در استان 

ایلام از خدمات تامین آب شرب پایدار برخوردار خواهند شد.

  مدیرعامل شرکت آبفا استان ایلام: آبرسانی به ۴۰روستا استان ایلام با مشارکت خیّرین آبرسان در حال انجام است
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

كاش
نداوليپور

كاش باد صداي دلتنگيم رو، بارون نم روي گونه هام رو، 
بيد مجنون ايستاده پوســيدنم رو، آســمون ابري حال و هواي دلم رو به 

گوشت مي رسوندن، 
كاش سليمان بودم... 

منبع:گنجينهكتاب
@ganjine_ketab

ياران گنجينه كتاب

بهتراستباسواليديگرپاسخآنراداد:چرامردمفكرميكنند
مطرحكردنيكايدهبراياستارتآپدشواراست؟شايدپرسيدن
اينسوالاحمقانهبهنظربرسد.ممكناستاينطورنباشد.آنچه
مردممعمولابيانميكنند،ايننيستكهآنهاتواناييفكركردن
بهايدههاراندارند،بلكهآنهااصلاايدهايندارند.ايندوبههيچوجه
يكساننيستندوايندليلياســتكهچونهيچايدهايندارند
درنتيجهبرايايجادآنهيچتلاشــينميكنند.اگرايجاديك
استارتآپبامطرحكردنايدهايباشدكهآنايدهميليونهادلار
ارزشداشتهباشدالبتهكهمشخصاستراهاندازييكاستارتآپ

تاچهميزاندشوارخواهدبود.

پرسش
حقيقتايناستكهاكثراستارتآپهابايكايدهابتداييواصليبه
پايانميرسند.اينخيلينزديكتراستبهاينواقعيتكهبگوييم
ارزشاصليايدهاوليهوابتداييشمادرروندكشفموانعمشخص
ميشود.ايدهاوليهايكهشماداريدتنهانقطهشروعاستونهبرنامه
كار،امايكپرسشوجوددارد.اينايدهميتواندكاراومفيدباشد
اگردرنحوهرسيدنوبيانراهبهماكمككند؟زمانيكهكسانيروي
پرسشيكارميكنندكهبسياربزرگوپيچيدهبهنظرميرسد،اين
سوالمطرحاستكه:آياراهيوجودداردكهاززيرمجموعهاياز
سوالومسالهشروعكردوسپسبهتدريجآنراگسترشداد؟كه

اينعمومابهنتيجهميرسد.

حركتدرخلافجهتباد
برايايجادسوالشمابهدوچيزنيازداريد:آشنا

بودنباتكنولوژيهايجديدواميدبخش
وداشــتندوســتانشايسته.

تكنولوژيهايجديدعنصرســازندهايدههاياستارتآپشما
هستندوبحثوتبادلنظربادوســتانتانفضايياستكهشما
ميتوانيداينايدههارابهتكاملبرسانيد.بهدانشآموزاندبيرستاني
توصيهميكنيمانگشتخودرادرخلافجهتبادبگيريدوروي
مسائليكاركنيدكهحقانتخابوآزاديشمارابهحداكثرميرساند.
ايندرخواستيكقاعدهكليبرايبزرگسالاننيزهستوشايد
بهترباشدكهدرآنتجديدنظركرد:تاجاييكهميتوانيددرخلاف
جهتبادپيشبرويد.بهاحتمالزيادمردمآگاهانهاينرانميفهمند،
امايكنمونهازشغلهاييكهاصطلاحادرجهتبادومعمولومرسوم
هستند،ايناستكهمثلاشمابافرمتجاوابراييكبانككاركنيد.
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چراكهاختياروحقانتخابكمتريبرايآيندهبهشماميدهد.يك
شغلكههيجانوتازگيبيشتردرآنوجودداشتهباشد،حقوق
كمتريدارد،چراكهشمابايدتاوانكمبودنحقوقآنرابدهيدوآن
همبهدليلبهكاربردنمهارتهايجديدياستكهدراينراستا

يادميگيريد.

خطخطيكردن
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كهدرحالحمامكردنهستيد
ايدهايبهذهنتانميرسد

كهچطورميتوانمسالهايكهدرتلاشبرايحلآنهستيدرابه
نتيجهرساند.بسيارمشتاقهستيدتاايدهبهدستآمدهراباديگران
مطرحكنيدتابتوانيدگرههايپيشروراحلكنيد.چهاتفاقيرخ
دادزمانيكهدرحالحمامكردنبوديد؟بهنظرمنايدههاتنهابه
صورتناگهانيبهذهنانسانخطورميكند،اماچهچيزبيشتري
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كند.درستدرچنينموقعيتهايياستكهذهنشماآزاداستتا
بههرجاييكهميخواهدسيركندكهدراينصورتاستكهمطالب
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دستورالعملهاييكساندربارهبحثهايتصادفيورندماستفاده
ميكنيدكهبهاستعارهميتوانگفتكهيكدستورالعمل،بهطور

اشتباهبراييكبحثبهكاربردهميشود.

مسالهها
درايننظريهميتوانيدايدههاينامنظــموتصادفيرادركنار
همقراردهيدوببينيدبهچهنتيجهايميرسيد.آياداشتنيك
كتابخودكارمفيداســت؟آياميتوانيداينايدههاونظريهها
رابهيكمحصولتبديلكنيد؟زمانــيكهچنيننامنظمايدهها
راكناريكديگرقرارميدهيد،نــهتنهااحمقانهبهنظرنميآيند،
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سوالرااينگونهمطرحكردكه:منظورازتبديل
نظريههابهمحصولچيست؟هيچگاه
سطحيبهايدههافكرنكنيد.
وقتياينگونهبهايدههافكر
ميكنيد،ممكناســتبه

چيزهايمفيديبرسيد.
برايداشتنايدههايخوببهتر
استرويچندينمسالهكاركنيد.
شمانميتوانيدتنهاباايدههاومسائل
نامنظموتصادفيشروعكنيد.شمامجبوريددر
ابتداباچندينمسالهشروعكنيد،سپساجازهدهيدذهنتان
درپيكشفايدههايجديدسرگردانباشد.درضمن،فهميدن
صورتمسالهبسياردشوارترازرسيدنبهجواباست.بيشتر
مردمهموارهترجيحميدهندمسائلراناديدهبگيرندوبهدنبال
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ايدههايخوباستارتآپيازكجاميآيند؟

بازاريابي هوشمند چيست؟
فشارهاي رقابتي در دنياي امروز بر بنگاه ها باعث 
شده اســت كه اهميت دانش را در حوزه هاي 
رقابتي به درســتي درك كرده و تلاش كنند از 
اين ابزار در جهت دســتيابي به اهداف رقابتي 
خود اســتفاده كنند. چنين پديده اي منجر به 
ظهور مفهوم جديدي با عنوان بازاريابي هوشمند 
شده است. بنگاه هاي امروزي با ورود فناوري هاي 
جديد اطلاعاتي و ارتباطــي و تكنولوژي هاي 
جديد مبتني بر وب توانسته اند ضمن برقراري 
روابط بلندمدت با مشتريان خود، به نحو موثرتري 
اطلاعات و دانش مربوط به مشــتريان خود را 
جمع آوري كرده و با پردازش به موقع اطلاعات، از 
اين داده ها در حوزه هاي رقابتي خود بهره  گيرند. 
به طور ســنتي داده هاي مربوط به مشــتريان 
از طريــق تحقيقات بازاريابي و سيســتم هاي 
اطلاعاتي مديريت جمع آوري و تفسير مي شوند. 

اهدافكليبازاريابيهوشمند
۱. تحليل عميق بازار

۲. پيش بيني بازار كه مي تواند قبل از اينكه رقبا 
سهم بازار خود را توســعه دهند، منافع جديد 

به وجودآمده در بازار را عايد سازمان كند. 
۳. بالا بردن ســطح رضايتمندي مشتريان كه 

مي تواند موجبات استمرار كسب وكار باشد. 
۴. شناسايي مشــتريان دائمي كه وفادارند كه 
مي توان با پيگيري رفتار آنان جهت گيري هاي 

كلان سازمان و استراتژيك را انجام داد. 
۵. تقسيم بندي مشتريان و متعاقبا ايجاد تنوع در 

روش برخورد با هر گروه از مشتريان
۶. افزايش كارايي ســازمان در امــور داخلي و 

شفاف سازي رويه فرايندهاي كليدي
۷. استاندارد ســازي و ايجــاد ســازگاري بين 

ساختارهاي سازمان
۸. تســهيل در تصميم گيري كــه جزو اهداف 

اساسي بازاريابي محسوب مي شود. 
۹. تشــخيص زودهنگام خطرات قبل از اينكه 
سازمان را به مخاطرات جدي بكشاند و شناسايي 
فرصت هاي كسب وكار قبل از اينكه رقبا آن را 

تصاحب كنند. 
www.bazaremarketing.blog.ir

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي
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خودباعثايجاداسترسدائميخواهدشد
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اثربگذارد.
استرسيكيازعواملاصليعدمموفقيت
است.بنابراينســعيكنيدازعصبانيت،
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به صورت مساله فكر نكنيد

چگونه خوش بيني را چاشني زندگي خود كنيم؟
مطمئنا در خلال روزهايي كه زندگي به كام شما بوده است، طعم تلخ اتفاقات 
مايوس كننده را هم چشيده ايد. اما آيا هنگام مواجهه با سختي ها، نيمه پر ليوان را 
مي بينيد يا دائما به نيمه خالي ليوان توجه مي كنيد؟ با جواب دادن به اين سوال 
مشخص مي شود چقدر در زندگي روزمره تان خوش بين يا بدبين هستيد. اگر در 
جواب، شجاعانه اعتراف كرديد كه بخش قابل توجهي از نگرش تان در زندگي به 
زهر بدبيني آلوده است، حتما نياز داريد با مطالعه راهكارهايي اين عينك بدبيني 
را از چشم تان برداريد. با ما همراه باشيد تا به اتفاق ياد بگيريم چگونه خوش بيني 

را چاشني زندگي خود كنيم. 
 

احساساتخودرابشناسيد
خوشبيني به اين معني نيست كه بايد هميشه شاد باشيد. اينكه به اجبار سعي 
كنيد خودتان را حتي در مواقع بحراني شاد جلوه بدهيد، رفتار اشتباهي است. 
در عوض، خودتان را با گستره  متنوع احساساتي وفق دهيد كه در مقاطع مختلف 
زندگي بروز مي كنند و بپذيريد احساسات منفي مانند احساسات مثبت، بخشي 

طبيعي از تجربيات زندگي هستند. 

تكگوييهايدرونيخودرابررسيكنيد
براي اينكه بدانيد آيا ديدگاه تان نسبت به زندگي معمولا خوشبينانه است يا 
بدبينانه، بد نيست نگاهي به محتواي تك گويي هاي دروني  خود بيندازيد، يعني 
همان حرف هايي كه در ذهن  با خودتان مي زنيد. توصيه مي شود تك گويي هايي 
را كه در طول يك روز با خودتان داريد، بررسي كنيد و ببينيد كدام يك از اشكال 
تك گويي هاي منفي نگرانه اي را كه در ادامه آمده است، به دفعات زياد مرتكب 
شده ايد: آيا عادت داريد جوانب منفي هر اتفاقي را بزرگ كنيد و تمامي جوانب 
مثبتش را ناديده بگيريد؟ آيا در مواجهه با اتفاقات منفي، معمولا خودتان را به 
صورت خودكار سرزنش مي كنيد؟ آيا در هر موقعيتي، انتظار بدترين حالتش 

را مي كشيد؟ 

درزندگيبهدنبالجوانبمثبتبگرديد
تفكر مثبت يكي از مهم ترين اقداماتي است كه بايد براي تبديل شدن به يك فرد 
حقيقتا خوشبين در پيش بگيريد. بايد تك گويي هاي دروني  خود را در جهتي 
تغيير بدهيد كه بتوانيد هم در خودتان و هم محيط اطراف تان، روي جوانب 

مثبت تمركز كنيد. تفكر مثبت تاثير بسزايي روي سلامت ذهن و جسم دارد. 

هرروزجملهمثبتنگرانهيادداشتكنيد
با يادداشت كردن جملات كوتاهي كه مثبت انديشي شما را تقويت مي كند، 
مي توانيد بــه انجام پذيري كاري كه قصد انجامش را داريــد، باور پيدا كنيد. 
جملاتي بنويســيد كه با ديدن آنها يادتان بيفتد ســعي داريد چه بخشي از 
ديدگاه تان را نسبت به زندگي تغيير بدهيد. اين جملات را در مكان هايي از قبيل 
داخل كمد يا كناره هاي صفحه نمايش رايانه نصب كنيد تا هر روز جلوي چشم  
باشند. موارد زير چند نمونه از جملات مثبت نگرانه اي هستند كه مي توانيد 
هر روز از ديدن آنها انرژي بگيريد: »هر كاري امكان پذيره«؛ »اين شرايط دور و 
برم نيست كه به من شكل مي ده، بلكه خود منم كه به شرايط دور و برم شكل 
مي دم«؛ »تنها چيزي كه تحت كنترل منه، طرز برخوردم نسبت به زندگيه«. 

خودتانراباديگرانمقايسهنكنيد
بسياري اوقات احساس حسادت موجب ايجاد افكار منفي مي شود. يادتان باشد 
هميشه كساني هستند كه اگر خودتان را با اين افراد مقايسه كنيد، خواهيد ديد 
اوضاع خودتان به مراتب مطلوب تر است؛ بنابراين از مقايسه هاي منفي با ديگران 

بپرهيزيد و روي نقاط مثبت تكيه كنيد. 

درهرفرصتيلبخندبزنيد
مطالعات نشان داده است افرادي كه چهره شان را به يك لبخند دلپذير مزين 
مي كنند، نسبت به زمان حال و آينده احساس خوشحالي و خوشبيني بيشتري 
پيدا خواهند كرد. خوشبيني چيزي نيست كه از خود مغز به بيرون تراوش كند، 
بلكه از تعامل  فرد با دنياي پيرامونش ناشي مي شود. جنبه هايي از پيرامون تان 
را كه موجب نارضايتي  شما هستند، شناسايي كنيد و با صرف وقت و انرژي در 

جهت بهبودشان گام  برداريد. 

دراتفاقاتمنفيبهدنبالجوانبمثبتباشيد
بسياري از افراد به طور طبيعي عادت دارند فقط روي جوانب منفي هر اتفاقي 
تمركز كنند و جوانب مثبتش را ناديده بگيرند. براي مقابله با اين تمايل مضر، 
يك نمونه از اتفاقات منفي زندگي تان را در نظر بگيريد و در اين اتفاق خاص به 
دنبال جوانب مثبت بگرديد. مطالعات نشان داده است توانايي يافتن جوانب 
مثبت در اتفاقات تلخ يكي از اجزاي كليدي خوشبيني است و در بهبود استرس، 
افسردگي و كيفيت ارتباطات افراد با ديگران نقش دارد. اين تمرين را كه فقط 
۱۰ دقيقه زمان لازم دارد، روزي يك بار به مدت سه هفته انجام بدهيد. در پايان 

سه هفته خواهيد ديد چقدر خوش بين تر شده ايد. 
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